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 B R AT I S L A V A  ( J á n  Č E R N Ý )  –  M a t i c a  s l o v e n s k á  b l a h o ž e l á  p r e d s e d o v i  i  č l e n o m  n o v e j  s l o v e n s k e j  v l á d y  a  ž e l á  i m 
p e v n ú  r u k u  p r i  n á p r a v e  n á s l e d k o v  m o r á l n e j ,  e k o n o m i c k e j  a  k u l t ú r n e j  k r í z y  v  n a š e j  s p o l o č n o s t i .  J e  d o b r é ,  ž e  s a  p r i -
t o m  m ô ž e  o p r i e ť  o  v e ľ k ú  d ô v e r u ,  k t o r ú  d o s t a l a  o d  v o l i č o v . 

 M A R T I N ,  B R AT I S L AVA  ( R o m a n  K A L I S K Ý- H R O N S K Ý )  –  V y d a v a t e ľ s t vo  P e r e x ,  a .  s . ,  k t o r é  v y d á v a  d e n n í k  P r a v d a ,  d o s t a l o  ž i a -
d o s ť  o  u p l a t n e n i e  p r á v a  n a  o d p o v e ď  v  t o m t o  z n e n í :  „ D o vo ľ u j e m e  s i  v á s  p o d ľ a  T l a č o v é h o  z á ko n a  v  z á ko n o m  s t a n o v e n e j  l e h o t e 
p o ž i a d a ť  o  u v e r e j n e n i e  n a š e j  o d p o v e d e  v  p l n o m  z n e n í  a ko  r e a kc i u  n a  č l á n o k ,  k t o r ý  b o l  u v e r e j n e n ý  vo  v a š o m  p e r i o d i k u  P r a v d a 
d ň a  2 0 .  3 .  2 012  p o d  n á z vo m  Z v e r o z v e s t c o v i a  z  M a t i c e  o d  a u t o r a  M i c h a l a  H a v r a n a  m l .  Č l á n o k  s a  n e v y b e r a n ý m  s p ô s o b o m  d o t ý -
k a  M a t i c e  s l o v e n s k e j  a ko  n á r o d n e j  v e r e j n o p r á v n e j  i n š t i t ú c i e ,  p r e t o ž e  a u t o r  l ž i v ý m  s p ô s o b o m  a  n a d  r á m e c  p r á v a  n a  s l o b o d u 
p r e j a v u  n e o p r á v n e n e  z a s i a h o l  d o  d o b r e j  p o v e s t i  M a t i c e  s l o v e n s k e j .“ 

Ma t i c a  s l o v e n s k á  v í t a  v y m e n o v a n i e  n o v e j  v l á d y
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Z a r a d í  s a  P r a v d a  m e d z i  n e p r i a t e ľ o v  M a t i c e  a k o  z a  č i a s  N o v o t n é h o ?

● Kedy vznikol prvý pokus od-
strániť Pamätník štúrovcov?
 Táto pomýlená in ic iatíva 
vznik la za pr imátora Jozefa Mo-
ravčíka v rokoch 1998 – 2002. 
Duchovným otcom myšl ienky ná-
vratu c isárovnej Már ie Terézie na 
miesto štúrovcov je Štefan Holčík. 
Uznávam – je to výborný odbor-
ník na pamiatky Brat is lavy, ž iaľ, 
jeho č r tou je názorový rasizmus. 
Je zami lovaný do všetkého, čo 
vonia Rakúsko -Uhorskom. Pr i -
tom valcuje názor y odborníkov, 
k tor í  argumentujú (sochár Ján 
Jankovič,  teoret ic i  a j  archi tek t i ), 
že premiestňovanie sôch po mes-
te je najhorš ie r iešenie.  My sme 
s lobodnú, demokrat ickú Sloven-
skú republ iku nezak ladal i  na to, 

aby sme symbol republ ikánstva a 
demokrat ickost i  – š túrovské hnu-
t ie – vymeni l i  v hlavnom meste za 
symbol panhugar izmu, maďar izá-
c ie a monarchie.  Nie sme duchov-
ní samovrahovia! 

● Odkiaľ sa vzalo toľko ne-
gatívnej energie proti štúrov-
com?  
 Brat is lavský okrášľovací spo-
lok sa hneď prvým krokom do 
povedomia verejnost i  zapísal ako 
provokatérska inic iatíva. Namies-
to hľadania dohody nastúpi lo si -
láctvo, vel ikášstvo a zbohat lícke 
maniere. Obč ianska vzbura ľudí 
prot i  Gor i le ukázala, že éra ná-
t laku všemocných, k tor ým „zvonia 
v hlase peniaze“, sa skonč i la. 

● Ste neúnavný slovenský akti -
vista v zápase za štúrovcov. Na-
chádzate viac pochopenia alebo 
naopak?
 Cít im veľkú podporu zo Zvole-
na, z Modry,  Trenčína,  Levoče,  
ECAV,  Košíc i  z celého Sloven-
ska. Ak chcú poslanci Mestského 
zastupiteľstva Brat islavy zažiť 
plné Pr imaciálne námest ie počas 
rokovania o Pamätníku štúrov-
cov 26. aprí la 2012, ubezpečujem 
ich, že my matič iar i  tam budeme! 
A nedovolíme, aby sa štúrovci 
pohli  z miesta. Lebo ústupčivosťou 
by sme zradil i  myšlienku sloven-
skej štátnej samostatnost i, k torú 
Štúr vyhlási l  na Myjave 19. sep-
tembra 1848. 

Zhováral sa Dušan D. KERNÝ
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ktorý je poznačený totálnym panstvom 
peňazí a zároveň hmotnou, ale najmä 
morálnou chudobou, keď posvätnými 
prestali byť tradičné hodnoty nášho ná-
roda a namiesto dobra, spravodlivosti a 
ohľaduplnosti má navrch rozkrádanie, 
podplácanie a klamstvo. Členovia Matice 
slovenskej sú pripravení podporiť zo stra-
ny novej vlády očakávané a jednoznačné 
presadzovanie a zabezpečenie kontinui-
ty našich národnoštátnych záujmov, vy-
chádzajúcich z ústavy. Očakávajú okrem 
iného tiež spracovanie a uvedenie do 
života štátnej politiky v kultúre, vo vede, 
výchove a vzdelávaní. S nádejou sa po-
zerajú na novou vládou avizované zmeny 
a opatrenia v oblasti zdravotníctva a v so-
ciálnej sfére. Oceňujú, že vláda prisľúbila 
vypracovať novú národohospodársku 
koncepciu rozvoja Slovenska.

u r á ž l i v ý  o b s a h ,  a l e  a j  t ó n ,  n e -
p o š ko d i l  l e n  m e n o  ve r e j n o p r áv -
n e j  u s t a n ov i z n e  M a t i c e  s l ove n -
s ke j ,  a l e  p o b ú r i l  a  p o u r á ž a l  a j 
d e s a ť t i s í c e  j e j  č l e n ov,  a  v  i s -
t o m  z my s l e  j e  a j  u r á ž ko u  n á r o -
d a .  Ko n i e c  ko n c ov  o b s a h  a  š t ý l 
č l á n k u ,  k t o r ý  b o l  n a p í s a ný  a ko -
by  v  ž o l d e ,  j e  a j  u r á ž ko u  d e n n í -
k a  P r av d a .  M r z í  n á s ,  ž e  P r av d a 
d a l a  p r i e s t o r  a u t o r ov i ,  k t o r ý 
b e z  t o h o ,  a by  s i  ove r i l  f a k t y, 
v y c h r l i l  z o  s e b a  t o ľ ko  z l o s t i  a 
š p i ny,  ko ľ ko  s a  M a t i c i  n e u š l o 
p o č a s  j e j  t a k m e r  15 0 - r o č n e j 
h i s t ó r i e ,  o b áv a m e  s a ,  ž e  a n i 
v  č a s e  n a j t u h š e j  m a ďa r i z á c i e 
v  s m u t ný c h  r o ko c h  U h o r s k a .“     

( v i a c  n a  2 .  s t r a n e . )

 Po famóznom víťazstve na-
stáva pre Smer ťažké obdobie 
plnenia sľubov. Predovšetkým 
treba zdôrazniť, že pre Sloven-
sko je dobrou správou fakt, že 
máme vládu jednej strany. Pre 
Slovensko je to posun správnym 
smerom. Aj keď pre niektorých 
to znie neprijateľne a vláda jed-
nej strany v nich vyvoláva remi-
niscencie na časy minulé. Po sa-
movražedných bojoch vo vnútri 
Radičovej pravicovej koalície 
to treba privítať a priať si, aby 
aj na pravej strane slovenského 
politického spektra vznikla jedna 
väčšia strana. Malo by to byť nie-
len zárukou určitého upokojenia, 
ale aj stability na politickej scé-
ne. 
 Na Slovensku je vláda jed-
nej strany ponovembrovým pre-
cedensom; vo vyspelom demo-
kratickom svete je to častý jav. 
Tam, kde to tak nie je, existujú 
politické turbulencie a krušné 
časy, vrátane bratovražedných 
bojov, podobné tým našim spred 
pár týždňov. Hoci zaznievali zlo-
myseľné narážky na vládu jednej 
strany z čias socializmu, nemož-
no to brať inak ako s úsmevom, 
pretože to boli len zúfalé výkriky 
odporcov Roberta Fica a Smeru. 
Zásadný rozdiel je predsa v tom, 
že teraz na Slovensku už dvad-
saťdva rokov žijeme v pluralitnej 
demokracii. A tá, ako sa ukázalo 
už pri schvaľovaní navýšenia do-
časného eurovalu a následnom 
páde Radičovej koalície, fungo-
vala vcelku dobre. Nasledujúce 
obdobie plné škandálov aj na-
priek mnohým problémom tento 
záver potvrdilo. Vrátane parla-
mentných volieb, ktoré sa usku-
točnili bez rušivých momentov. 
 Novú vládu čakajú neľahké 
časy a aj nepopulárne opatrenia. 
S tým nemá Smer zatiaľ veľké 
skúsenosti, pretože počas fun-
govania tej prvej sa im po pre-
puknutí finančnej a hospodár-
skej krízy v roku 2008 stačil do 
istej miery vyhnúť. Vláda jednej 
strany nebude pochopiteľne pre-
chádzkou ružovou záhradou. Jej 
úspech či neúspech bude závi-
sieť len od toho, ako sa ich zmoc-
ní. Zatiaľ si aj napriek ťažkým ča-
som môžeme zachovať optimis-
tickú náladu. A veriť, že Robert 
Fico a Smer nesklamú. 

Jozef HAJSTER

SLOVO O SLOVENSKU

 C i t ov a ný  l i s t  p o d p í s a l 
v  M a r t i n e  4 .  a p r í l a  2 012  M a r i á n 
T k á č ,  p r e d s e d a  M a t i c e  s l ove n -
s ke j .  N a  s e k r e t a r i á t e  r e d a kc i e 
d e n n í k a  P r av d a  s m e  s a  o pý t a l i , 
a k ý  j e  o s u d  l i s t u ,  a  č i  ve d e n i e 
d e n n í k a  n a p l n í  l i t e r u  z á ko n a . 
Š é f r e d a k t o r k a  N o r a  S l y š kov á 
v š a k  o d  12 .  a p r í l a   b o l a  p r á c e -
n e s c h o p n á ,  t a k ž e  o d p ove ď  o d 
n e j  s m e  d o  u z áv i e r k y  t o h t o  v y -
d a n i a  S N N  n e d o s t a l i . 
 P r e  n a š i c h  č i t a t e ľov  u v e r e j -
ň u j e m e  o d p ove ď  n a  č l á n o k  M . 
H av r a n a  v  p l n o m  z n e n í :  „ D ň a 
2 3 .  m a r c a  t .  r .  d e n n í k  P r av d a 
u ve r e j n i l  t ex t  Zve r o z ve s t c ov i a 
z  M a t i c e ,  k t o r é h o  a u t o r o m  b o l 
M i c h a l  H av r a n .  J e h o  n a n a j v ý š 

Odovzdávanie moci bolo iné ako v roku 2006. Viac v rozhovore na strane 6.

Predseda Matice M. Tkáč požiadal denník PRAVDA o odpoveď.

 „Matica slovenská ako najstaršia, 
historicky osvedčená ustanovizeň víta, 
že novozložená vláda chce pristúpiť 
k riadeniu nášho štátu v duchu prin-
cípov, ku ktorým sa Matica slovenská 
prihlásila na svojom okrúhlom stole 
v polovici januára t. r. Tieto osvedčené 
princípy viedli pred takmer 150 rokmi 
k vzniku Matice ako jednoty milovníkov 
národa a života slovenského v záujme 
kultúry, vzdelanosti a blahobytu.“ Toľko 
z vyhlásenia podpísaného predsedom 
Matice slovenskej Mariánom Tkáčom. 
 Desaťtisíce členov sú podľa pred-
sedu Matice pripravené poskytnúť 
aktívnu podporu vláde pri docenení 
zdravého vlastenectva v našom živote 
v jej budúcich rozhodnutiach. Matičiari 
tak nielen pasívne očakávajú zásad-
né zmeny v živote našej spoločnosti, 
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Je d n o t n á  d a ň  n i e  j e  n e m e n n á  m o d l a

V  B r a t i s l a v e  n e j d e  o  „ v o j n u  s ô c h “  –  j e  t o  o b r a n n ý  z á p a s  p r o t i  z n e u c t e n i u

Z a r a d í  s a  P r a v d a  m e d z i  n e p r i a t e ľ o v  M a t i c e  a k o  z a  č i a s  N o v o t n é h o ?

Prvoradé je upratanie terajšieho daňového neporiadku 

 Vyše desaťtisíc podpisov ob-
čanov nesúhlasiacich s premiest-
nením súsošia už leží na radnici. 
Tým sa splnila zákonná podmienka. 
Podľa hovorcu bratislavského pri-
mátora Ľ. Andrássyho „samospráva 
musí prerokovať každú petíciu, pod 
ktorú sa podpísalo najmenej tr it isíc 
ľudí“.  Kľúčovou osobnosťou, ktorá 
už roky dbá na to, aby občianstvo 
bolo v strehu, je neúnavný a výraz-
ný občiansky aktivista, spisovateľ a 
matičiar Drahoslav Machala: „Vlas-
tenecký protest zdvihol a zomkol 
všetkých vzdelaných Slovákov a 
Slovenky,“ vyhlásil pre Slovenské 
národné noviny. 

■ MÁRIA ÁNO, ALE INDE
 Výnimočné stanovisko zaujala 
medzinárodne renomovaná histo-
r ička profesorka  Emilia Hrabovec, 

o. i. pr imátorovi  Bratislavy napí-
sala:  „Mária Terézia bola bezpo-
chyby významnou panovníčkou 
aj nášho národa. Hodnotenie jej 
pôsobenia je však predmetom his-
tor ického výskumu, ktorý odkrýva 
tak nesprávne rozhodnutia a t ie-
nisté stránky jej vládnutia, ako aj 
pozitívne aspekty tereziánskeho 
obdobia. K tým druhým zaiste patrí 
panovníčkino úsil ie o modernizá-
ciu školstva, fungovanie štátneho 
aparátu,hospodárskych vzťahov 
a o úpravu povinností poddaných, 
ktorí v tedy tvoril i veľkú časť slo-
venského národa. K jej najbližším 
spolupracovníkom patr i l slovenský 
vzdelanec Adam František Kollár, 
rodák z Terchovej... Je t iež zrejmé, 
že panovníčka mala blízky vzťah 
k nášmu mestu, v ktorom sa často 
zdržiavala a ku ktorého zveľadeniu 

pr ispela. Jestvuje teda veľa dôvo-
dov, pre ktoré by v Bratislave mohol 
stáť jej pamätník.“

■ POLITICKÉ DEJINY
 „V diskusi i ,  k torá sa vedie oko -
lo re inšta lác ie repl iky je j  pamät-
níka, však nejde o objek tívne a 
vyvážené hodnotenie histor ickej 
osobnost i .  Ide o pol i t icko - ideo -
logicky mot ivovaný pokus, k to -
r ý je súčasťou systemat ického 
snaženia o re interpretác iu dejín 
Brat is lavy v neslovenskom ale -
bo prot is lovenskom zmysle, pre -
dovšetkým o vy lúčenie Slovákov 
z histór ie ich v lastného hlavného 
mesta.“„Pr i  pamätníku Már ie Teré -
zie,“  konštatuje prof.  E.  Hrabovec, 
je „osobi tne závažnou okolnos-
ťou, že vzniko l  počas „mi lenárne -
ho“ jubi lea pr íchodu Maďarov do 

mieste odstráneného pamätníka 
štúrovcov je výsmechom sloven-
ských dejín a zauchom každému 
Slovákovi,  je podkopávaním zá-
k ladu, na k torom všetc i  sto jíme,“ 
konštatuje o.  i .  profesorka. 

Foto: Ladislav LESAY

 Deň preberania politickej moci 
nad Slovenskom bol mimoriadne za-
ujímavý. Predovšetkým tým, že moc 
konečne vystriedala „všetkého schop-
nú“ nemohúcnosť. Ale možno aj tým, 
že sme akceptovali národný kroj ako 
patričnú formu vysokoprotokolárne-
ho odevu. 
 Zaujal nás aj jednoznačne najhlas-
nejší výkrik pani poslankyne Vášáryovej 
pri potvrdzovaní sľubu poslanca národnej 
rady. Okrem iného v ňom vyslovila, že 
„svoje povinnosti budem plniť v záujme 
občanov...“ Stalo sa. Po zložení predpísa-
ného sľubu sa venovala v našom záujme 
zaujatému a nerušenému lúšteniu krí-
žovky v poslaneckej lavici. V záujme nás 
občanov médiá nepretržite informovali o 
dianí v prezidentskom paláci, na Úrade 
vlády či v parlamente. Väčšinou slovní-
kom hodným konferenciera cirkusového 
predstavenia. Obmedzeným, žargóno-
vým, nespisovným a najmä vedomostne 
mimoriadne plytkým. Akoby nebol rozdiel 
medzi slávnostnými okamihmi v rokova-
cej sále najvyššieho zákonodarného zbo-
ru za prítomnosti hlavy štátu a predsedu 
vlády a tým, čo si práve na seba obliekla 
niektorá z našich celebrít a s kým prišla 
na zábavný večierok. A to aj vo chvíli, keď 
nový predseda parlamentu Pavol Paška 
vo svojom emotívnom prejave volal po 

 Keď počtári z radcovského 
zboru Ivana Mikloša naposledy 
zvyšovali daň z pridanej hodnoty 
na dvadsať percent, sľubovali, že 
je to len dočasné. Po zlých skú-
senostiach vieme, aká môže byť 
dočasnosť v našich podmien-
kach. Môže trvať aj vyše dve de-
saťročia. Daň z pridanej hodnoty 
však môže ísť dolu oveľa skôr.
 Ukazuje sa, že nie je vylúčená 
ani úroveň DPH pätnásť percent. 
Pri mesačných rodinných výdav-
koch vo výške asi t isíc eur by to 
znamenalo úsporu celých päťdesiat 
eur na domácnosť. Pre mnohých je 
to naozaj veľký peniaz.

■ RECEPTY PRE ROZPOČET
 Rozkývanie daní nie je jediný 
recept SMER-u na ozdravenie roz-
počtu. Rozhodujúcim je ich výber. 
Pri lepšom a dôkladnejšom výbe-
re DPH by sa dane vôbec nemu-
seli zvyšovať. Naopak, mohli by 
sa znížiť z dvadsiatich percent až 
na pätnásť. Upratanie v daňovom 
neporiadku bude mať na staros-
ti ako prvú a najdôležitejšiu úlohu 
aktuálny minister f inancií Peter Ka-

davkou. Má vari hľadanie histor ickej 
pravdy o tomto dni, rovnako ako aj 
o ďalších dátumoch našich de-
jín (napríklad 25. marec 1942, 29. 
august 1944 a pod) stať sa v pod-
mienkach slobody a demokracie 
predmetom ostrakizovania? Alebo 
nežijeme v slobode a demokracii?

■ DEZORIENTOVANÝ AUTOR
 Autor je pravdepodobne z istých 
dôvodov dezorientovaný, keď takto 
píše akoby v domnienke, že žije 
v anonymnom priestore bez his-
tór ie, ktorý sa len náhodou menuje 
Slovenská republika. On, údajne 
kazateľ, má s takouto realitou asi 
svoj osobný problém poznačený 
totálnou absenciou histor ického 
povedomia. Preto sa ohradzujeme, 
aby t ieto svoje hendikepy neprí-
pustným spôsobom, ale aj tónom, 
ba i vyhrážkami zneužíval na zne-
važovanie a ničenie dobrého mena 
našej najstaršej kultúrnej ustano-
vizne. Matica slovenská je možno 
najväčšou nehmotnou kultúrnou pa-
miatkou Slovenska, aj preto je táto 
odpoveď na hanebný článok našou 

povinnosťou v záujme ochrany jej 
ct i, mena a povesti. Osud Matice 
je zviazaný s osudom slovenského 
národa a v časoch jeho neslobody 
nebola slobodná ani Matica. Chce 
sa vari Pravda publikovaním člán-
kov od pána Havrana zaradiť medzi 
nepriateľov Matice a slovenského 
národa typu Kolomana Tiszu či An-
tonína Novotného?

■ ČLÁNOK ZLOBY
 Vyhradzujeme si, aby ste o nás 
šír i l i klamstvá a lži! Matica nikdy ne-
vydala nacistickú literatúru, nikoho 
nepripravila ani o cent! V predmet-
nom článku okrem zloby nie je pre-
zentovaný ani jeden dôkaz! Chceme 
veriť, že nebude potrebné siahnuť 
aj po iných právnych prostr iedkoch 
na právnu ochranu, preto očakáva-
me a žiadame, aby sa vydavateľ, 
redakcia Pravdy i samotný autor 
článku Matici slovenskej verejne 
ospravedlnil i. Nádejame sa, že sa 
tak stane v čo najkratšom čase, 
najneskôr do 10 dní od uverejnenia 
tejto odpovede.“

Foto: L. LESAY, M. KRIŠTOFÍK

O záujme občanov 
Slovenska mlčia...

pozdvihnutí kultúry a kultúrnosti, znalostí 
a múdrosti. Asi len v záujme nás občanov 
sme sa od poslušných mediálnych ma-
sérov nedozvedeli, ako si nový predseda 
vlády Robert Fico predstavuje riadenie 
nášho Slovenska na najbližšie štyri roky 
a že považuje za najdôležitejšie zabezpe-
čiť nám občanom ako prvé prácu. A hneď 
za tým ako druhé uchrániť naše zdravie 
vyvedením zodpovedného rezortu z totál-
neho rozkladu a chaosu. 
 O prejave hlavy štátu Ivana Gašparo-
viča sme sa síce dočítali, že „oproti plá-
novanej hodine netrval ani polovicu“, ale 
nikto sa už neunúval sprostredkovať ná-
rodu jeho obsah – napríklad to, že prezi-
dent Gašparovič zdôraznil akútnu potre-
bu riešiť nezamestnanosť najmä mladých 
ľudí. Že podľa neho problém nezamest-
nanosti súvisí s chudobou či kriminalitou. 
Že hlava štátu si myslí, že absentuje 
komplexná stratégia, a opatrenia, ktoré 
sa v tejto oblasti prijímajú, sú neraz len 
čiastkové. Asi len v záujme nás občanov 
nám nikto nesprostredkoval názor pána 
prezidenta, že občania sú predovšetkým 
ľudskými bytosťami a „nemôžu sa stať 
objektom experimentu na úkor svojho 
zdravia“. A ešte raz prezidentské, ale 
médiami zatajené „že“ – že je nevyhnutné 
rozvíjať vidiek, prosperujúce poľnohospo-
dárstvo či školstvo. Deň preberania moci 
v parlamente bol štvrtého apríla pre Bra-
tislavu okrem iných súvislostí mimoriad-
ne symbolický. Je to historický dátum jej 
oslobodenia. Ale na to si už naozaj nikto 
z novinárov nespomenul.

Ivan BROŽÍK

žimír. „Určite bude potrebné sa tým 
zaoberať a všetci si to dostatočne 
uvedomujeme,“ potvrdil. Pr itom 
zostáva v platnosti zámer nastupu-
júcej vlády zdaniť vyšším percen-
tom nadštandardné príjmy, zisky 
bánk, pravdepodobne aj alkohol 
a cigarety, hazard i luxusný tovar. 
Novinkou je tiež úvaha diferencova-
ne zdaňovať luxusné nehnuteľnos-

ti, čo by zas prinieslo viac eur do 
samosprávnych rozpočtov. Len pre 
úplnosť – celková strata na zlom vý-
bere DPH dosahuje v absolútnych 
číslach takmer dva a pol miliardy 
eur. 

■ VERIA VÍZII VÍŤAZA
 Predseda Európskeho parla-
mentu Mar tin Schulz v gratulácii 
víťazovi našich parlamentných vo-
lieb Rober tovi Ficovi okrem iného 
vyjadril nádej, že „verí v jeho víziu 
stabilizácie verejných f inancií, kto-
rá povedie k posilneniu hospodár-
skeho rastu a tvorbe nových pra-
covných miest “. V minulom vládnom 

období SMER-u sa znížil i dane naj-
mä ľuďom s nižšími príjmami, a to 
zvýšením nezdaniteľného minima, 
zamestnaneckej prémie a daňového 
bonusu na dieťa. O deväť percent 
klesla DPH na lieky, zdravotnícke 
pomôcky, knihy a učebnice. Čo je 
mimoriadne zaujímavé, SMER znížil 
daň a cenu naf ty o 0,13 eura na liter a 
ani raz napríklad nezvýšil cenu diaľ-
ničných známok. Ak je toto cesta, 
ktorej verí aj predseda Európskeho 
parlamentu, potom na Slovensku 
majú konečne nádej na zlepšenie 
životnej situácie aj t ie sociálne naj-
slabšie skupiny. Treba však najskôr 
zvládnuť následky nedávneho ob-
dobia, ktoré tu bolo od samopádu 
vlády vlani na jeseň. „Podľa všetké-
ho na Slovensku ... fungujú len ben-
zínové pumpy; aj tam sa predáva 
najdrahší benzín,“ charakter izoval 
ho Rober t Fico. Narážal pr itom na 
situáciu v zdravotníctve, školstve a 
na nefungujúci informačný systém 
vo Finančnej správe SR. „To má za 
následok nefunkčnosť celého da-
ňového systému,“ dopovedal víťaz 
volieb. 

  Ján ČERNÝ

slúžia. Matica  slovenská nie je po-
lit ická strana, a preto nemá žiadny 
polit ický program, podľa zákona je 
‚histor icky osvedčená ustanovizeň 
slovenského národa v oblasti kul-
túrnej, spoločenskej a vedeckej čin-
nosti ‘, ktorej úlohou je ‚upevňovať 
slovenské vlastenectvo, prehlbovať 
vzťah občanov k slovenskej štát-
nosti, podieľať sa na rozvoji miest-
nej a regionálnej kultúry‘. 

■ HĽADANIE PRAVDY
V súlade so zákonom Matica plní aj 
úlohy v oblasti vedy a s tým cieľom 
zriaďuje okrem iného Slovenský 
histor ický ústav. Matica má teda 
zákonnom uložené, aby sa zaobe-
rala slovenskými dejinami, hľadala 
histor ickú pravdu, a teda aj odtabui-
zovala dejinné dátumy. Autor tvrdo 
vytýka Matici, že žiadala (a koho?), 
aby bol 14. marec pamätným dňom, 
pr ičom neexistuje žiaden of iciálny 
matičný dokument s takouto požia-

V Š I M L I  S M E  S I

A K T U Á L NE

 (Dokončenie z 1. strany) – 
V liste sa ďalej konštatuje: „Najpo-
burujúcejšie je, že autor sa pr izná-
va, že nevie, na čo Matica slúži, 
čo robí a čo by robiť mala, čo mu 
nijako nebráni v každej vete šír iť 

o nej nepravdy a klamstvo. Tisíce 
jej aktívnych členov, ktorí denne 
organizujú alebo spoluorganizujú 
desiatky kultúrno-osvetových podu-
jatí v našich obciach a krajoch po 
celom Slovensku, si to nijako neza-

st rednej  Európy, k toré sa osla-
vovalo s veľkou hystér iou a k to -
rého c ieľom bolo legi t imizovať 
tuhú maďar izác iu a vý lučný ná-
rok Maďarov na v ládu v Uhorsku. 
Reinšta lác ia takého histor ického 
svedectva do srdca Brat is lavy na 

Model sochy Márie Terézie stále stojí pri Dunaji. A provokuje...

 BR ATISL AVA (Dušan D.  KERNÝ ) – Brat is lavsk ý mestsk ý par lament – 45 - č lenné  mestské zastu -
p i teľst vo,  bude v nadchádza júc ich dňoch,   26 .  apr í la ,   rokovať o veľkom konf l ik te – o nahradení 
súsošia š túrovcov sochou Már ie Teréz ie.  Komisia ochrany histor ick ých pamiatok mesta pr i ja la 
uznesenie zaoberať sa vecou „až po predložení  konkrétneho návrhu na premiestnenie pomníka 
štúrovcov a pr i ja t í  pravid ie l  . . .  p r i  premiestňovaní  a demontáž i  pamätníkov. . .“ 
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Nová vláda – realita a očakávania 
 Roman MICHELKO 

Kruté pravdy Mira Košického

Peter VALO

 Poznám množstvo ľudí zo 
svojho okolia, k torí  sa nevedeli 
dočkať tohtoročných vol ieb. Ich 
výsledky mnohých prí jemne pre-
kvapil i,  neznamená to však, že si 
Smer dnešnú úroveň preferencií 
udrží po celé štyr i roky. Je tot iž 
oveľa jednoduchšie negatívne sa 
vymedzovať a na tom, že pred-
chádzajúca vláda by mala čím skôr 
skončiť, sa skutočne nebolo ťažké 
zhodnúť. Nová vláda dostala veľmi 
si lný mandát – tým na seba zobra-
la aj veľké očakávania, a práve t ie 
možno budú kameňom úrazu. Stret 
medzi očakávaniami a realitou 
môže byť veľmi bolestný. 
 Samozrejme, dnes už vieme, 
aké budú pr ior ity novej exekutívy. 
Padne dogma všetkých dogiem 
predchádzajúcej pravicovej gar-
nitúry – rovná daň. Ak si uvedo-

míme, že to, čo zaviedli Mikloš´s  
boys na Slovensku, bolo skôr 
extrémom ako všeobecne akcep-
tovanou normou, tak pohnutie 
s rovnou daňou bude len návratom 
k normálu. Podľa nových pravidiel 
sa ľuďom s prí jmom nad 33 000 
eur ročne zvýši daň z 19 percent 
na 22 č i nebodaj 25 percent  (po-
zor, takto bude zdanená len suma 
prevyšujúca túto hranicu) – teda 
ni jaká revolúcia. Len pre porovna-
nie – francúzsky prezidentský kan-
didát François Holland navrhuje 
progresívne zdanenie až vo výške 
75 percent (pr i prí jme nad 1 mil ión
eur ročne) a nik to Francúzsko ne-
vy t láča z okruhu civi l izovaných 
krajín. 
 Nová vláda iste pohne i so 
Zákonníkom práce. Ale aj v tom-
to prípade nemožno čakať ni ja-

ké revolučné zmeny. Urč ite nový 
Zákonník práce nebude zamest-
nancom garantovať právo na prá-
cu, nepr inesie istotu doživotného 
zamestnania. Bude sa hýbať len 
s parametrami výpovedných lehôt, 
odstupného, prípadne sa zno-
va zavedie ich súbeh.  Ľuďom 
v ťažkej životnej situácii  (strata 

zamestnania) to iste pomôže a na-
opak, zamestnávateľom sa o nie-
čo zvýšia náklady pr i prepúšťaní, 
ale katastrof ické hlasy o tom, že 
pr i takýchto podmienkach zamest-
návatel ia odmietnu zamestnávať 
nových pracovníkov, je hrubá de-
magógia. 
 Ďalšou dobrou správou pre 
nižšie prí jmové skupiny je, že vý-

padok prí jmov štátneho rozpoč-
tu sa nebude plátať zvyšovaním 
DPH, ktoré oveľa viac post ihova-
lo tých najchudobnejších, pr ičom 
najvyššie prí jmové vrstvy si to 
často ani nevšimli. Bohapustá de-
magógia, že zdanenie akt ivity (ro -
zumej vysokých prí jmov) je oveľa 
nespravodlivejšie ako vyššie zda-
nenie spotreby (rozumej tovarov 
a služieb), síce patrí k obľúbeným 
evergreenom pravice, dnes však 
už takmer nikoho nepresvedčí. 
 Z hľadiska veľkých infraštruk-
túrnych projektov sa môžeme, zdá 
sa, tešiť na oživenie projektu širo -
korozchodnej. Celkom iste sa zme-
ní aj dynamika výstavby diaľnic, 
k toré  mali takmer dvojročné stop. 
Verím, že o štyr i roky bude diaľ-
ničné spojenie Brat islava – Košice 
(možno s výnimkou diaľničných 
tunelov) reali tou, rovnako ako do-
stavanie R1 až do Rimavskej So-
boty. Samozrejme, bude sa musieť 
ustrážiť cena týchto projektov a 
tzv. PPP projekty treba aplikovať 
skôr na projekty typu nultý okruh 
Brat islavy, kde o potrebe a vyťaže-
nost i tohto úseku niet pochybností. 
Veľký problém bude aj nastavenie 
dôchodkového systému. Dnes už 

takmer žiaden odborník nepochy-
buje o tom, že nastavenie druhého 
pi l iera v pomere 9 percent pr ie-
bežný a 9 percent kapital izačný je 
dlhodobo neudržateľné.  Problém 
je v tom, že aj vďaka barnumskej 
reklame sa do druhého pi l iera 
pr ihlási lo podstatne viac ľudí, ako 
boli pôvodné odhady, nehovor iac 
o tom, že pr i všetkých prepoč-
toch bol aj tento pomer zlý. Okrem 
toho, nový model nárokov bol po-
stavený vyslovene zásluhovo na 
úkor sol idar ity, čoho dôsledkom je 
pr iepastný rozdiel medzi tzv. sta-
rodôchodcami a novodôchodcami. 
Vstup do tohto systému je polit ic -
ky extrémne r izikový. Do druhého 
pi l iera tot iž vstúpilo pr ibl ižne 1,4 
mil ióna ľudí, takže pre novú vlá-
du vznikne osudová dilema – ísť 
do ťažkej reformy aj s r izikom, že 
mnoho vol ičov to nepochopí, alebo 
robiť len kozmetické úpravy systé-
mu. Toto všetko sú veci, na ktoré si 
budeme musieť  počkať.  Už dnes 
však musíme vedieť,  že napr iek 
v ýmene garn i túr  sa s i tuác ia ľudí 
zo dňa na deň nezmení.  Trend 
je  nastavený,  a le  na reá lnu zme -
nu s i  eš te  budeme musieť chvíľu 
počkať.

 M i r o  Koš ick ý  v iack rá t  r ež í r o -
va l  D obš inského  rozprávk y,  k to -
ré  ma l  ve ľm i  r ád .  Cez  ne  zv yko l 
poveda ť  tú  na jk r u te j š iu  p ravdu . 
Takú ,  aká  odzne la  a j  v  Sp i šskom 
d ivad le  v  r ozprávke  O t r och  g ro -
šoch ,  kde  k rá ľ  os lov i l  r adcov : 
„Tak  radcov ia  a  m in is t r i  mo j i ! 
Máme h lásen ia ,  že  náš  ľud  sa 
nachádza v  ne ľahkom pos tavení ! 
Ľud ia  už  nema jú  z  č oho  ž i ť.  Je 
po t rebné,  aby  sme n ieč o  u rob i l i ! “ 
–  „ Áno,  vaša  jasnos ť,“  p r i taka l 
p r v ý  radca .  „ Ľud ia  už  nema jú  č o 
jes ť !  A  kur i vo  je  s t r aš ne  d rahé! 
Keď č lovek  chce  n iekam ces to -
va ť. . .  s to j í  to  ce lý  ma je tok !  M nohí 
s i  nemôžu dovo l i ť  ces tova ť  an i 
pešo.  Keď ľud ia  zap la t ia  dane a 
kúp ia  s i  zák ladné po t rav iny,  už  im 
takmer  n i č  nezos tane!  Remes lá 
upada jú ,  l ebo  nemá k to  kupova ť 
v ý robk y  remese ln íkov !  Pen iaze 
n ie  sú ,  l ebo  sa  nehýbe  obchod ! 
O bchod sa  nehýbe,  lebo  n ie  sú 
pen iaze! “  Čo rob i ť ?  Odpoveď za -
sp ieva l i  radcov ia:  „ Zas  musíme 
zv ýš i ť  dane,  / /chceme p la t y,  n ie 
je  na  ne , / /chceme p la t y,  n ie  je  na 
ne, / /  tak  zv ýš ime daň ! / / “  Svo ju 

len  na  jedova tom po l i t i c kom ko -
men tá r i .  B o l  to  naoza js tný  Pavo l 
D ob š insk ý  pod ľa  M i r a  Koš ického.
 K tos i  sa  M i ra  opý ta l ,  č i  sa 
nebo j í .  „Čoho? “  O dve t i l  o tázkou . 
„Veď je  to  len  p ravda .“ 
 A  tú  on  h ľada l  v ždy.  Keď sa 
na  p ro tes t  p ro t i  sov ie tske j  okupá -
c i i  v  r oku  19 6 8 upá l i l  v  Prahe  Ján 
Pa lach ,  M i ro  p reč í ta l  odvážne  v y -
h lásen ie  a  oc i to l  sa  p red  súdom, 

 M i ro  s i  d lho  nemoho l 
ná js ť  zames tnan ie .  V  r oku  1979 
ho  pozva l  herec  Š te fan  Labanc  na 
hos ťovan ie  do  Sp i šského  d ivad -
la .  Po  p ia t i ch  r okoch  mu r iad i te ľ 
DJZ Prešov  Ján  Š i lan  ponúko l 
napr iek  odpor u  i deo lógov  t r va lé 
angažmán a  v yb ra l  s i  Vamp i lovo -
vu  h r u  Roz lúč ka  v  jún i .  Z ž ie ravá 
skepsa z  ne j  len  tak  s r ša la .  Na 
generá lku  ma l i  p r ís ť  súdr uhov ia 

ad l i  zž ie ravú  k r i t i ku  spo loč nos t i . 
O dv tedy  M i ro  Koš ick ý  v rav ieva l: 
„ S tač í  h lupákom ukáza ť  ho lú  r i ť  a 
bude poko j .“ 
 M i ro  sa  nebá l  do tknú ť  an i  ne -
do tknu te ľných  téz  o  povs taní ,  keď 
uv iedo l  h r u  Pe t ra  Ha jdúka  Os t -
r ov,  kde  pos tav i l  na  h lavu  vše tk y 
tézy  o  vedúce j  ú lohe  pa r t i zánov 
v  odbo j i .  S  r ovnakou  ver vou  sa 
v  r oku  20 0 0 pus t i l  do  mo je j  f r aš k y 

z  vo jenského pros t red ia  Mauzó le -
um,  kde  sa  v y zabáva l  na  „ po l i t r u -
koch“ ,  odchovancoch Var šavske j 
zm luv y,  k to r í  l ezú  š t vor nožk y  do 
NATO.  Po tom eš te  nak rú t i l  v  ko -
š i ckom š túd iu  ST V te lev ízny  f i lm 
o  C lement i sov i  z  názvom Smr ť 
m in is t r a ,  kde  odzne l i  ďa l š ie  k r u té 
p ravdy. 
 Dobš inského rozprávk y  r e -
ž í r ova l  napos ledy  na  b ra t i s lav -
ske j  Ma le j  scéne.  Keď v  nede ľu 
v ypado l  herec ,  i š ie l  ho  zaskoč i ť. 
Vede l ,  že  de t i  č aka jú  na  p red -
s taven ie .  Ces tou  do  d i vad la  ho 
v  au tobuse def in i t ívne z rad i lo  v iac -
k rá t  operované s rdce.  Keby  sa  to 
s ta lo  o  ne jakú  hod inku  neskôr, 
tak  by  skonč i l  as i  ako  s lávny  f r an -
cúzsk y  d ramat i k  M o l i è re ,  k to r ý 
zomre l  p r iamo na  scéne. 
 M i ro  Koš ick ý  sa  h lás i l  k  M od -
re ,  ku  Koš ic iam,  no  na jväč š iu 
b rázdu v yora l  v  Sp i šske j  Nove j 
Vs i  v  tamo jšom d ivad le .  Nuž ,  na 
záver  m i  os táva  už  len  smu tne 
skonš ta tova ť,  že  ten to  en fan t  te r-
r i b le  s lovenského d i vad la ,  nespú -
ta te ľný  bohém a  sk ve lý  zábavný 
kamará t  by  sa  bo l  15 .  apr í la  2012 
dož i l  65  r okov. 
 Budeš  nám chýba ť,  M i ro . . .

 Levoča má po t ro jnásobných 
vo ľbách konečne pr imátora mes-
ta.  Sta l  sa ním t ro jnásobný víťaz 
vo l ieb Miros lav V i lkovský.  Jeho 
kandidatúru podpor i l i  Smer-SD, 
SNS, HZDS -ĽS,  HZD, Most  – Híd, 
Robíme to pre det i -SF a PR ÁVO 
A SPR AVODLIVOSŤ. 
 Pr vé  komunálne vo ľby sa ko -
nal i  v  Levoč i  v  novembr i  2010. 
Vyhra l  ich V i lkovský rozdie lom 12 
h lasov.  Prot ikandidát  Mi lan Ma-
jerský bo l  kandidátom KDH, SD -
KÚ- DS a OKS. Neuznal  výs ledky 
vo l ieb,  podal  podnet  na Ústavný 
súd  SR a ako dôvod uv iedo l  podo -
zrenie z  kupovania h lasov Rómov  
v  prospech prot ikandidáta.  Ústav-
ný súd vyhlás i l  vo ľby za neplatné, 
nas ledoval i  ďalš ie.  V n ich  o 5 h la -

sov zvíťaz i l  Majerský,  a le ukázalo 
sa,  že doš lo k chybnému zrátaniu 
h lasov v neprospech V i lkovského, 
k tor ý  pre zmenu tak t iež podal  pod-
net  na Ústavný súd SR. Ten opäť 
vyhlás i l  vo ľby za neplatné,  tak že 
31.  marca Levočania vo l i l i  znova.  
A a j  napr iek tomu, že do vo l ieb pr i -
mátora sa zapoj i l  uznávaný práv-
n ik  Radoslav Procházka,  napr iek 
návštevám poslancov par lamentu, 
ovp ly vňovaniu  Rómov rozdávaním 
s ladkostí  deťom, Majerský prehra l  
rozdie lom 430 h lasov. 
 Od pr vých pr imátorských vo -
l ieb v novembr i  2010 sa Levoča 
sta la prechodným hlavným mes-
tom  KDH. Všetky šp ičky st rany sa 
us i loval i  os lov i ť  a presvedč i ť  vo -
l i čov mesta,  najmä keď sa ukazo -

valo,  že rozdie l  medzi  kandidátom  
Smeru a KDH nie je neprekonate ľ-
ný.  Kresťanskí  demokrat i  podobne 
ako vo veľkej  po l i t ike a j  na úrovni 
okresu  up latňoval i   novú pol i t ickú 
kul túru.  N ič im nebolo  sväté,  pred 
n ič ím sa nezastav i l i .   K znevažo -
vaniu prot ikandidáta sa pr ida l i  a j 
pos lanc i  z  OKS.  Oslovoval i  Le -

vočanov,  pý ta l i  sa,  koho budú vo -
l i ť.  Keď zaznelo meno V i lkovský, 
zhnusene  vyprsk l i :  „Toho komu-
nistu? “   
 Nad Tehelňou,  kde ž i je  rómske 
etn ikum, sa v predvečer vo l ieb ob -
jav i la  modrá Škoda Octav ia s  bra -
t is lavskou poznávacou značkou.  

Dobrovoľníc i  kandidáta Majerské -
ho rozdával i  s ladkost i ,  letáky a vo -
lebné noviny.   „ Neporuš i l  som ni ja -
ký zákon,  s ladkost i  sme rozdával i 
deťom, n ie vo l ičom,“  t v rd i l    Ma-
jerský pred te levíznymi kamerami 
s úsmevom víťaza.   Ten Majerský, 
k tor ý pre podozrenie   z  kupova-
n ia h lasov Rómov sa neváhal  ob -
rát i ť  na ústavný súd,   sa tentoraz 
vôbec neostýchal  pr iznať k  tomu, 
že naš ie l  spôsob ako s i  nak loni ť 
rómskych vo l ičov.  Informovanejší 
Levočania t v rd ia,  že Majerský s i 
pred vo ľbami  dal  poradi ť     od re -
nomovanej  mimovládnej  organizá-
c ie,  k torá naš la „d ieru“  v  zákone. 
Ten post ihuje len pr iamu korupc iu, 
čo sa na det i  nevzťahuje,  lebo n ie 
sú vo l ičmi.  Nuž,  po l i t ická kul túra 
na spôsob KDH. 
 Levoča je z ložením oby va-
te ľst va zv láštna.   Dar i lo  sa tu 
komunist ickej  s t rane,  a preto ju 
nazý val i  a j  malou Moskvou,  a le 
súčasne major i tnú časť obyva-
te ľst va t vor i l i  ver iac i .   Levoča je 
pútn ickým mestom s chrámom  
na Mar iánskej  hore.  Navštív i l  ho 
a j  b lahoslavený pápež Ján Pavo l 

I I .   V neďalekej  Spišskej  Kapi tu -
le síd l i l  po vzniku Česko -S loven-
ska b iskup Ján Voj taššák,   známy 
podporou kato líckeho ško lst va a j 
v  Levoč i .  V roku 1949  dvesto oby-
vate ľov mesta zatk l i  za účasť na 
obrane svoj ich kňazov pred zatý-
kaním, čo voš lo do h istór ie ako Le -
vočská vzbura.   Účastníkov vzbu-
r y vyšet roval i ,  52  z  n i c h  o dsú d i l i .  
V  Levo č i  e š te  ž i j e  M á r i a   Re páko -
vá ,  o dsúdená  na  10  rokov.   M e s to 
s o  s i l ný m k r e s ťansk ý m p o te n c i á -
l o m patr i lo v novodobej histór i i  S lo -
venska k bašte KDH. No po skúseno -
st iach z a  v y š e  dvads a ť   r o kov 
s  t ý m to  hnu t ím  s l abne  a j  v p l y v 
K D H na  m e s t skú  p o pu lác i u . 
 Vo ľ by  p r imá to r a  v y š l i  m e s t skú 
p o k l adn i c u  na  18  t i s í c  eu r.    K D H 
s a  t e da  p o s t a r a l o  o  zby to č ne  v y -
h o d e nýc h  12  t i s í c  eu r.    Ďa l š íc h 
1  9 0 0  eu r  p r i h o d i l i   m e s t sk í 
p o s l anc i  z a  š t vo r m e s a č n é  z a -
s t up ovan i e  p r imá to r a  svo jmu  p o -
s l anc ov i .  Te n  u ž  t ak ý  š te d r ý  n e b o l 
k  m e s t sk ý m p o l i c a j t o m.   N a   ž i a -
d o s ť  o  z akúp e n i e  o b uv i  im  o dká -
z a l :   „Vy  nev i e te ,  že  j e  k r í z a? “ 
K r í z a . . .  

pesn i č ku  konč ia  radcov ia  v ýs t i ž-
ne:  „ P la t ia  vše tc i  ako  č ie r n i , / /na 
náš  p la t  ma l i č k ý  b iedny, / /  a  eš te 
a j  na  odmeny, / / i dú  V ianoce! “  Pre -
m iéra  bo la  p red  V ianocami .  Pár 
t ý ždňov  p red t ým s i  Dzur indova 
v láda  odh lasova la  odmeny za 
p r vé  dva  dn i  v ládnu t ia .  D e t i  sa 
zabáva l i ,  dospe l í  sa  nereho ta l i 

k to r ý  mu napar i l  podmienku .  Ne -
skô r  v  koš i cke j  te lev íz i i  nak r ú t i l 
pod ľa  Jaš íkove j  nove ly  Ch lapec 
a  smr ť  h raný  f i lm B ie le  kamene. 
Pr íbeh  sa  skonč i l  smu tne  –  smr-
ťou  h rd inu .  Veden ie  te lev íz ie 
ž iada lo  rež iséra ,  aby  to  p res t r i -
ha l .  M i ro  odmie to l .  B ie le  kamene 
os ta l i  v  t r ezore  –  dodnes . 

z  ok resu .  H roz i l  zákaz.  M i ro  im 
pr i p rav i l  pod raz .  Presvedč i l  he -
reč ku  Anku Va l l ovú ,  aby  ukáza la 
na  scéne ho lý  zadok .   O k resní 
i deo lógov ia  sa  uzn ies l i ,  že  ho lý 
zadok  nepa t r í  do  soc ia l i s t i ckého 
d i vad la .  Na p remiére  bo l  zadok 
ob leč ený,  a le  „ zadkoborcov ia“ 
p ráve  p re  ten  ho lý  zadok  p reh l i -

Kandidát KDH si cez deti kupoval voličov
Eva ZELENAYOVÁ 
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Hodvábna a jantárová cesta pre dvadsiate prvé storočie

Ná r o d n ý  a  k r e s ť a n s k ý  p i l i e r  s t r a t i l  z á s t a v n í k a ?

 Dnešné vekové hranice od -
chodu ž ien do dôchodku sú d i -
fe rencované a vo všeobecnos-
t i  o n iečo nižšie ako u mužov. 
V budúcnost i  pr i  budovaní  po -
is tného systému v sociá lnom 
zabezpečení  sa nepočí ta s ich 
ďalš ím znížením. Naopak ,  ten -
dencie väčšiny sociá lno - poist -
ných systémov sú založené na 
zjednocovaní  vekov ých hraníc 
mužov i  ž ien z  hľadiska mož-
ného odchodu do dôchodku.  To 
je  len jeden z množst va ot vo -
rených problémov,  k toré sú 
ak ýmsi nastaveným zrkadlom 
spoločnost i  vo vzťahu k ženám.

 Pos tavenie  ž ien v  druhom 
t is íc roč í  zďa leka nedosahu je 
s lušný pr iemer.  Preto a j  možnos t i 
ž ien,  ako a j   presadzovanie ich 
záu jmov sú h lavné a t r ibú ty  zapá -
jan ia  sa s tá le  eš te male j  skup i -
ny ž ien do po l i t i k y.  Ž i jeme svet 
mužov.  Da jú  nám muž i  pr ies tor, 
aby sme so c ťou obs tá l i  a j  v  te j to 
s fére? Práva ž ien,  rovnosť,  od -
s t ránená „ t i chá“   d isk r im inác ia 
ž ien vo vz ťahu k  druhému pohla -
v iu  a  demokrac ia   vo všetkých 
s férach ž ivo ta ž ien,  to  sú zák lad -
né pr incípy,  k toré  by mal i  p la t i ť 
v  každej  demokrac iou sa hrd iace j 
spo ločnos t i .  N ie všetky ženy do -
kážu odhod lane t ie to  myš l ienky 
rea l izovať.  Ťažko povedať,  čo je 
za t ým...  nezáu jem, rez ignác ia , 
ľahos ta jnos ť,  odovzdanosť  č i  jed -
noducho s t rach? Na S lovensku je 
v  po l i t i ke oko lo  30 percent  ž ien. 
To je  pováž l ivo málo...  O to  v iac 
t reba podporovať  t ie  ženy,  k toré 
na seba v  súčasných podmien -
kach prevza l i  zodpovednosť  a j 
za os ta tné ženy a nas to ľu jú   a j  
za ne pož iadavky.  C i t l i vo ako 
se izmograf  reagu jú na ich potre -
by.  Bor ia  sa s  t ými  is t ými  a lebo 
podobnými  prob lémami ,  ved ia o 
t ien is tých s t ránkach tý raných, 
dos lova ubo lených ž ien.  A je  ich 
nemálo.  Azda je  v  tom i  nádej  na 
posunut ie  prob lémov,  k toré  sa 
možno dnes zda jú ner ieš i te ľné, 
do rov iny vyr iešených.
 „ Pr í tomnosť  ž ien v  po l i t i ke 
pr ináša iný pohľad na svet ,  po -
h ľad z  d ruhe j  s t rany,  zo s t rany 
rod iny,  ž ien a detí ,  s tar ých ľudí , 
so l idárnos ť  so s labšími ,  pr ináša 
rea l is t ický pohľad na každodenný 
ž ivo t  a  jeho prob lémy.  Ženy sa 
r iad ia v iac záu jmami ľudí ,  rod iny 
a  menej  s t raníckymi  záu jmami ,“ 
t v rdí  pracovníčka t re t ieho sek-
tora O ľga P ie t ruchová.  Kedys i 
dávno  predsedníčka par lamentu 
Nórskeho k rá ľovs t va K i rs t i  Gron -
dah lová,   zas tupu júca k ra j inu , 
k to rá má v po l i t i ke iba mužov, 
konš ta tova la ,  že k ra j ina musí  by ť 
ve ľmi  bohatá ,  inak by s i  nemohla 
dovo l i ť  nevyuž i ť  a j  po tenc iá l  d ru -
he j  po lov ice spo ločnos t i  –  ž ien. 
V roku 1925 vyš ie l  fe j tón  Kar la 
Čapka,  v  k torom s v t ipom sebe 
v las tným odha ľu je,  prečo ženy po 
po l i t i cke j  kar iére netúž ia  tak ako 
muž i .  P íše,  že nám ženám chýba 
akýs i  bo jovný duch a zmysel  pre 
abs t rakc iu .  Za to sa žena ochotne 
vrhne do zápasu,  aby zachrán i la 
konkrétne d ie ťa .   A tak to je  to  a j 
s  bo jovým duchom. Prečo je   eš te 
s tá le  tak málo ž ien na vysokých 
pozíc iách v  po l i t i ke? Je to  osobná 
chyba ž ien č i  v las tný nedos ta tok 
sebavedomia a ambic ióznos t i? 

Eva S ISKOVÁ

Žien v politike 
je povážlivo málo 
a nepribúdajú

L e n  r a c i o n á l n a  e k o n o m i k a  b e z  n á n o s o v  i d e o l ó g i í  v e d i e  k  p r o s p e r i t e

Permanentný konflikt politických zoskupení sa na čas stíšil, ale vojna o moc sa nekončí

Ivan BROŽÍK – Foto: archív 

Eva ZELENAYOVÁ

 Už p red v iac  ako š t yr mi  rokmi  dora z i l  do  Hamburgu p r v ý  skúšobný nák ladný v lak ,  v ypravený v  Pek ingu .  Trasu d lhš iu  ako 
dvad sa ťpä ť t i s íc  k i lomet rov z v ládo l  z a  neuver i t e ľ ných pä t násť  dn í .  E xp er iment á lna  a  p re lomová ja zda kont a jnerového v laku bo la 
v ýs l edkom spo luprác e nemeck ých ž e l ez n íc  Deu t sche Bahn so ž e l ez n ic ami  š t á tov  l e ž iac ich na  j edne j  z  ve t i ev  budúc e j  euroá z i j -
ske j  t ranspor t ne j  c est y  –  Číny,  Mongolska ,  Ruska ,  B i e lo r uska  a  Poľska .

 Existencia štandardných poli t ických strán v parlamente ešte nezaručuje, že sa budú správať v súlade so svojou ideologickou pod-
statou. Neraz v minulosti to dokázali . Trebárs kresťanskí demokrati od vzniku svojho hnutia vyjadrujú nezmieriteľnosť s komunistickou 
ideológiou, ale  už v roku 1994 sa spojil i so SDĽ, teda s následníckym subjektom po komunistickej strane. Obidvom to vynieslo vládne 
pozície a azda aj súkromný prof i t . Jeden z  ministrov za SDĽ nadobudnutý majetok vysvetľoval výhrou v lotérii . . . 

 Ak teda u nás niekomu pre -
káža „soc ia l is t ický “ pro jek t  predĺ -
ženia š i rokorozchodnej,  na k to -
rom spolupracuje „komunist ické“ 
Rusko, mal by sa r ýchlo zobudiť 
zo svoje j  obmedzenej  geopol i t ic -
kej  pseudoreal i t y.  Nemci tot iž  na 
ňom už reálne pracujú.  Predseda 
v lády Rober t  Fico v te j to súv is -
lost i  pre SNN povedal:  „ Iba ľudia, 
k tor í  mal i  ideologické k lapky,  to 
odmietajú.  Oni  to neodmietajú 
z rac ionálnych dôvodov, oni  to od-
mietajú len preto,  lebo je v tom 
zakomponované Rusko. V tom je 
tá úbohosť n iek tor ých pol i t ikov na 
Slovensku. Našťast ie je v tom aj 
Rakúsko, tak že máme aspoň dob -
r ý argument ,  že nie h lupác i  sú iba 
Rusi ,  Ukraj inc i  a S lovác i ,  a le aj 
Rakúšania.“   Ruská Transsibírska 
magist rá la vznik la a začala v p l -

 V roku 1998  vy tvor i lo Kres-
ťanskodemokrat ické hnutie do-
konca koaličnú stranu (SDK) 
s l iberálmi a so social istami, opäť 
s rozdielnymi postojmi k základ-
ným hodnotovým otázkam. A opäť 
len pre dosiahnutie moci a vidinu 
zmocniť sa majetku štátu. 
 Ani  neskôr sa strany s kon-
zervatívnym ukotvením nesprávali 
ideologicky. V roku 2002 sa spo-
j i l i  do vládnej koalíc ie s l iberálnou 
ANO a v roku 2010 s l iberálnou 
SaS.  Do tohto celku  zapadli aj 
strany na etnickom pr incípe, č i už 
SMK alebo Most – Híd.  Čo teda 
spájalo zoskupenie tzv. pravico-
vých strán?  Ideológia to nebola, 
ani naliehavá potreba slúžiť obča-
nom, ale celkom evidentne  moc. 
Veď Gor i la prehovor i la jasnou re-
čou. Stranám, čo sa takto grupujú 
s vidinou osobného č i skupinového 
prospechu, by skôr než pravica 
pr islúchal názov Záujmová poli t ic -
ká koalíc ia (ZPK).  A čo hodnoty?  
Majú ešte v súčasnost i nejaký vý-
znam alebo sa jedinou hodnotou 
stal i  peniaze, ako to predvídal f i -
nančník Soros?
    
■ KTO PO HZDS A SNS?
 Do roku 2002 bolo dominant-
nou stranou na Slovensku stre-

nom prof i le fungovať ešte za v lá -
dy Romanovcov v cárskom Rusku. 

■ IDEOLOGICK Á SLEPOTA 
 Mimochodom, o š i roký roz-
chod u nás nemáme záujem ako 
jediní.  Fínsko už využíva t rať 
z Helsínk cez Rusko do Mančul i 
na rusko - čínskych hranic iach a 
odt ia ľ  ďale j  do ostatných veľkých 
čínskych miest ,  vrátane Pek ingu. 
Práve táto t rasa umožňuje dopra-
vu tovarov z Číny a späť do 12 
dní,  čo je t ret ina času pot rebného 
na prepravu tovaru kontajnero -
vými loďami.  Ešte väčší  záujem 
Európy púta podľa Markku Heis -
kanena zo Severského inšt i tútu 
pre ázi jské štúdie postupné otvá-
ranie takzvanej  Železnej  hodváb -
nej  cesty.  V budúcnost i  by mohla 
v iesť z Južnej  Kórey cez Severnú 

dopravé HZDS. Svoj program 
zakladalo na troch pi l ieroch – ná-
rodnom, sociálnom a kresťanskom.  
Nezodpovednou polit ikou však pr i -
š lo o svojich voličov a v súčasnos-
t i sa z rozhodujúceho poli t ického 
subjektu stala mimopar lamentná 
strana. Rovnako dopadla aj SNS 
s výrazným akcentom na národný 
a kresťanský pi l ier. Smer sčas-
t i absorboval voličov HZDS, stal 

sa rozhodujúcou poli t ickou si lou, 
ale ideologicky nemôže  suplovať 
HZDS a SNS. KDH a SDKÚ podľa 
názvu patr ia medzi hodnotové 
strany, ale podľa výkonu reálnej 
polit iky len k záujmovým stranám. 
Po HZDS a SNS  zostalo v par la-
mente prázdno, čo zrejme zare-
gistroval poslanec Pavol Frešo 
(SDKÚ), lebo sa  ponáhľal vyjadr iť 
názor, že SDKÚ chce byť stranou 
kresťanskou, ľudovou, národnou 
i občianskou...

■ MATOVIČOVO LAVÍROVANIE
 Bez akéhokoľvek ideologické-
ho a programového ukotvenia je 
v súčasnost i Matovičova strana. 
Vyhranila sa ako strana protestu, 
čo nemusí mať dlhú životnosť. Že 

Kóreu, Rusko do severnej  Európy 
s vetvou smerujúcou z Ruska do 
Číny.  Pre úplnosť,  Holandsko už 
t iež uskutočni lo pokus prepoj i ť 
pr ístavný Rot terdam s ázi jskými 
že leznicami a nezaostal i  ani  Nór i 
so svojím pr ístavom v Nar v iku. 
Na zámere postav i ť  ŠRT t r vá aj  
V iedeň, a j  keby mala stavba obísť 
váhajúce Slovensko cez Maďar-
sko. Predseda súčasnej  s loven-
skej  v lády však pre naše noviny 
našťast ie potvrdi l:  „Vnímam ob -
rovské st rategické výhody tohto 
pro jek tu.  To iba hŕstka ideologic -
kých b láznov, k tor í  majú k lapky 
na oč iach, s i  myslí,  že dokážu 
zastav i ť  taký to pro jek t ,  na k tor ý 
pozerá celý svet naozaj  s veľkým 
záujmom, pretože ide o prepoje -
nie Východu a Západu. Tento pro -
jek t  ja  podporujem.“

■ ŽELEZNÁ CESTA
 Najd lhší  š i rokorozchodný že -
lezničný kor idor je  Transsibírska  
magist rá la,  k torá má spolu s nevy-
hnutnými odbočkami d ĺžku 24 800
km. Vedie od Petrohradu cez 
Moskvu až do ďalekovýchodného 
pr ístavu  Nachodka.  Na  magist-
rá lu  nadväzujú aj  južnejš ie t rate 
do ďalekovýchodných častí  Číny, 
Kórey a ďalších ďalekovýchod-
ných pr ístavných terminálov na  
indo t ichooceánskom pobreží,  vrá-
tane  k ratších t ra jek tových  pre -
chodov do významných ázi jských 
terminálov.  Najnovš ie odbočky 
t rate smerujú cez ruské a ukra-
j inské územie do Kazachstanu a 

dokáže zaujať vol ičov, presved-
č i la vo voľbách. Matovič je dobrý 
manažérsky produkt s invenciou 
vzbudzovať pozornosť. Pr i takej  
ponuke, aká sa objavi la v tohtoroč-
ných predčasných voľbách, Mato-
vič mal šancu. Jeho strana sa sta-
la nádejou pre sklamaných voličov 
najmä po tom, keď z kandidátky 
odišl i  staré známe tváre odídencov 
z KDH. Na prežit ie to však strane 
nebude stačiť. Je však momen-
tálne jediným reálnym subjektom, 
ktorý by mohol prevziať národnú 
a kresťanskú agendu po stranách 
HZDS a SNS. To by však Matovič 
musel konsolidovať stranu, vzdať 
sa  lavírovania, čo sa stalo jeho 
hlavnou pol i t ickou metódou (na 
lavírovanie stroskotala SDĽ).  No 
a samozrejme zmeniť správanie sa 
a slovník. Či je Matovič schopný 
vyplniť medzeru po HZDS a SNS, 
je skôr otázka pre jasnovidcov. Ale 
ak to neurobí on, urč ite sa o to 
niekto pokúsi. 

■ POSTOJ SMERU
 Smer netvor ia ľudia s národ-
nou a kresťanskou or ientáciou, 
a preto dosť ťažko môže vyplniť 
medzeru po HZDS a SNS. Pr i -
tom ide o agendu blízku väčši -
ne obyvateľov Slovenska. Čo sa 

ďalších krajín st rednej   Á zie,  ako 
aj   do ďalekovýchodných termi -
nálov.  Spolu predstavujú  d ĺžku  
okolo 20 000  km. Táto t rasa  –  
kor idor – je  v lastne  „Hodváb -
nou  cestou“ 21.  storoč ia.  Záro -
veň smeruje do pr iesečníku so 
severo južnou  „ Jantárovou  ces-
tou“.  Vysoký st rategický význam 
tej to najmenej  náročnej  t rans-
kont inentálnej  európskej  spojn ice 
oceni lo a j   Európske spoločen-
stvo pr iznaním najvyššej  pr ior i t y 
pro jek tu. 

■ NEZNÁMA STR ATÉGIA
 St ratégia  EÚ  pre  Dunajský 
región a špec i f icky pre „Stredoe-
urópsky dunajský región“  pred-
pok ladá  vo všetkých pozemných  
druhoch dopravy postupné presu-
nut ie tovarových komodít  na eko -
nomicky i  ekologicky výhodnejš iu  
že lezničnú dopravu a kde  je  to 
možné, na  najvýhodnejš iu vodnú  
dopravu. Práve  v súč innost i  po -
s ledných dvoch druhoch dopráv je 
podľa st ratégie „pot rebné  h ľadať 
pr ior i tné  t rasy a inf rašt ruk turálne  
stavby,   vrátane  prek ládkových 
tovarových terminálov pre  budú-
ce mul t imodálne  a intermodálne  
prepravy v rámci  komodálnych 
dopravných reťazcov s pr ís luš -
ným logist ickým zabezpečením 
(s lužbami).  Potenc iá lne najväčš ie  
možnost i  posky tuje Paneurópsky 
vodný dunajský kor idor č.  VI I . 
s jeho st redoeurópskymi pr ístav-
mi Brat is lava,  Komárno a V ie -
deň“.  Dá sa ešte pochybovať? 

teda v ostatných voľbách na Slo-
vensku pr ihodilo, že vôľu väčši -
nového obyvateľstva nemá kto 
v  par lamente zastupovať? Peter Po-
gády pred dvoma rokmi v súvislost i 
s voľbami napísal (Literárny dvoj-
týždenník) prorockú myšlienku: 
„ Ako však budú (voľby) vyzerať, 
keď v procese emancipácie občana 
bude nastolená otázka: občan ale-
bo moc kapitálu?“  A ďalšiu:  „Aký 
význam má cesta, ktorá nevedie 
k chrámu?“  Pogády  odpovedal: 
„Od toho potom bude závisieť, č i sa 
z nás znova stane ‚kanonenfuter ‘ 
na základe tradície: kto zorganizu-
je malý konf likt, zarobí malé penia-
ze, kto zosnuje konf likt gigantický, 
získa peniaze gigantické... a ich 
prostredníctvom ovládne svet...“
 Nepr ipomínali voľby 2012 skôr 
konf l ik t než predvolebnú kampaň? 
Záujmová koalíc ia prehrala. Smer 
naznačenými ústupkami  na po-
si lnenie nestraníckosti vlády môže 
síce získať trochu drahocenného 
času, ale vojna o moc sa nekon-
čí. A Smeru nepomôžu ani mimo-
vládny sektor, ani médiá ovládané 
mocným kapitálom, nie záujmami 
štátotvorného národa. Prehrou ka-
pitálu nie je výhra ľavice. Výhrou 
kapitálu je prehra kresťansko-ná-
rodných síl. 

R E F L E X I A
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V o  v o ľ b á c h  n a p o s l e d y  „ š i b a l i “  a j  š p o r t o v c i

A k o  s a  v r á t i ť  k  s k u t o č n e j  v l á d e  ľ u d u

    
    
    
    
    
   

 N a  S l ove n s k u  s a  s t a l o  n e -
p í s a n o u  a  n e p e k n o u  t r a d í c i o u ,
že  o d c h á dz a j ú c a  g a r n i t ú r a 
p r e d  u p l y n u t í m svo j h o  m a n -
d á t u  p o r i a d n e  n a č r i e  d o  ve r e j -
nýc h  f i n a n c i í  a  r ozd áva  z  n i c h 
a ko  zo  svo j h o .  Ta k ý t o  k r o k 
m á  z  h ľa d i s ka  o d c h á d z a j ú c i c h 
p o l i t i kov  l o g i k u .  N a  j e d n e j 
s t r a n e  p r i l e p š i a  s e b e ,  svo -
j i m  v y b r a ný m p o d r i a d e ný m 
č i  s p r i a z n e ný m f i r m á m a  n a 
d r uh e j  s t r a n e  p o d k ú r i a  svo j i m 
n a s l e d ov n í ko m .  N ová  v l á d a  s a 
v z á p ä t í   s t áva  t e r č o m n e m i l o -
s r d n e j  k r i t i k y  r ozh a dzova č ov 
v  š t ý l e  „ my  by  s m e n a  r ozd i e l 
o d  vá s  ve d e l i  a ko  v y z r i e ť  n a 
p r o b l é my,  l e n že  s m e n e d o s t a -
l i  š a n c u  d o ko n č i ť  z a č a t é“ . 

 S ve d ka m i  v y š š i e  u ve d e n é -
ho  j av u  s m e  a j  v  t ýc h to  d ň o c h . 
O p oz i č ná  S D KÚ - D S za r ea g o -
va la  na  v y j ad r en ia  p r em ié r a  a 
m i n i s t r a  f i na nc i í  o  to m ,  že  n ová 
v l á da  zd ed i l a  ve r e j né  f i na nc ie 
v  n i e  d ob r om s tave ,  p o d r á žd ene 
a  men to r s k y.  „ M i n i s te r  f i na nc i í 
Pe te r  Ka ž i m í r  ve ľm i  d ob r e  v i e , 
že  ho tovo s tné  p l nen ie  š tá tneho 
r ozp o č tu  za  p r vé  t r i  m es iac e 
t oh to  r oku  n ie  j e  p r e  c e l o r o č -
ný  v ýs l ed ok  ve r e j nýc h  f i na nc i í 
v  medz i ná r o d ne j  me to d i ke  p o d -
s ta tné .  A k  by  d o  v ý vo ja  r ozp o č -
tu  v  t om to  r oku  v l á da  nezas a -
hova la ,  d e f i c i t  by  d o s i a ho l  4 ,4 
pe r c en ta  h r ub ého  d o mác eho 
p r o d uk tu .  A k  sú č as ný  m i n i s te r 
f i na n c i í  t v r d í ,  že  d e f i c i t  b u d e 
v y š š í ,  ma l  by  j as ne  p oveda ť, 
v  k to r ýc h  p o l ož kác h  by  ma l  by ť 
v ý vo j  ho r š í .“
 K e ď  s a  n a  v ý v o j  d e f i c i -
t u  š t á t n e h o  r o z p o č t u  z a  p r v ý 
k v a r t á l  t o h t o  r o k a  v  p o r o v n a -
n í  s  r o v n a k ý m  o b d o b í m  r o k a 
m i n u l é h o  p o z r i e m e  c ez  r e č 
r e á l n y c h  č í s i e l  o č i s t e n ý c h  o d 
a k é h o k o ľ v e k  p o l i t i c k é h o  f o l k -
l ó r u ,  d ô v o d o v  n a  s p o k o j n o s ť 
j e  m e n e j  a k o  m á l o .  D o  k o n c a 
m a r c a  t o h t o  r o k u  v y b r a l  š t á t 
n a  D P H  l e n  o k o l o  4 0  p e r c e n t  a 
n a  s p o t r e b n ý c h  d a n i a c h  m e n e j 
a k o  6 0  p e r c e n t  z  p l á n o v a n é h o 
o b j e m u  p r o s t r i e d k o v.  Z a  p r v é 
t r i  m e s i a c e  t o h t o  r o k u  n a r á s t o l 
d e f i c i t  o p r o t i  r o v n a k é m u  o b d o -
b i u  s p r e d  r o k a  o  v y š e  p o l  m i -
l i a r d y  e u r .  S u m a  1 ,15  m i l i a r d y 
e u r  p r e d s t a v u j e  v i a c  a k o  t r e t i -
n u  c e l o r o č n e  p l á n o v a n é h o  d e -
f i c i t u .  O b a v y  m i n i s t r a  f i n a n c i í , 
č i  s a  p o d a r í  u d r ž a ť  r o z p o č t o v ý 
s c h o d o k  p r e  t e n t o  r o k  n a  ú r o v -
n i  p l á n o v a n ý c h  4 , 6  p e r c e n t a , 
s ú  p r e t o  n a m i e s t e .  A  t o  s a  n a 
v l á d u  s y p e  a j  ď a l š í  p r o b l é m , 
k t o r ý  j e  d e d i č s t v o m  k a u z y  k o -
l a p s u  i n f o r m a č n é h o  s y s t é m u 
d a ň o v ý c h  ú r a d o v. 
 Z a č í n a j ú c i  p o d n i k a t e l i a , 
k t o r í  c h c ú  p o d n i k a ť  v  o b l a s -
t i  p r e d a j a  t o v a r u  a l e b o  p o -
s k y t o v a n i a  s l u ž i e b  a  m u s i a 
p o d ľ a  z á k o n a  2 8 9 / 2 0 0 8  Z . z .  o d 
1 .  1 . 2 0 12  p o u ž í v a ť  e l e k t r o n i c -
k ú  r e g i s t r a č n ú  p o k l a d n i c u ,  s ú  
b ez r a d n í .  V  s y s t é m e  d a ň o v ý c h 
ú r a d o v  n e f u n g u j e  p r i d e ľ o v a n i e 
d a ň o v é h o  k ó d u  r e g i s t r a č n e j 
p o k l a d n i c e .  A  b ez  n e h o  m ô ž e 
p o d n i k a t e ľ  o  p o d n i k a n í  i b a  s n í -
v a ť  a  m ô ž e  s i  a k u r á t  p l n i ť  s v o j e 
o d v o d o v é  p o v i n n o s t i  v o č i  š t á -
t u .  D a ň o v é  ú r a d y  u ž  p r a c u j ú  n a 
n á h r a d n o m  r i e š e n í ,  a l e  ď a l š i e 
o v o c i e  M i k l o š o m  z a v á d z a n é h o 
i n f o - s y s t é m u  KO N S ,  k t o r ý  n e -
f u n g u j e  d o d n e s ,  m ô ž e  b y ť  e š t e 
p o r i a d n e  t r p k é .

O t o  BA LO G H

P o l e n á  a  o v o c i e

Č o  s k u t o č n e  u r o b í  n o v á  s l o v e n s k á  v l á d a  s  k r i v k a j ú c i m  š p o r t o m ?

K štandardom vyspelých demokracií sa neraz hlásime vtedy, keď to vyhovuje mocným

Andrej MRÁZ – Foto: www.topky.sk

Jozef HAJSTER – Karikatúra: Andrej MIŠANEK

 Všimli ste si podrobnejšie zoznamy registrovaných kandidátov pred voľbami? Skôr nie ako áno. Preto vám trochu pomôžeme, aby ste 
vedeli , že aj niektorí špor tovci dobre „šibali“ a to už pred Veľkou nocou. Ba podaktorí si vyšibali nie okrasné vajíčka, ale niečo trvalejšie 
a hodnotnejšie – miestečko v parlamente. 

 Aj v politickej kríze, ktorá sa na Slovensku začala pádom Radičovej koalície, sa ukázalo, že existujúce demokratické inštitúty fungovali dobre. 
Tým sa však obsah parlamentnej demokracie nevyčerpáva. V súvislosti s krízou dôvery sa pred voľbami skloňoval aj problém partokracie. 

 Z minulosti pripomenieme, že 
v rokoch 1992 – 2012 boli už v Národnej 
rade SR tri desiatky bývalých športov-
cov. Bolo to veľa v šiestich obdobiach či 
málo? Stav bol ustálený, v laviciach se-
deli vždy traja až siedmi známi športovci. 
Medzi mužmi sa objavili doteraz aj dve 
ženy, ktoré hodno vymenovať. V rokoch 
1992 – 1994 reprezentovala v parlamen-
te SNS hádzanárka Mária Ďurišinová a 
zopakovala si to aj v období 1994 – 1998, 
ale už v drese Spoločná voľba. V tom 
druhom období sedela v parlamentnom 
kresle za ĽS-HZDS lyžiarka zjazdárka 
Jana Gantnerová. Odvtedy nijaká žena. 

■ LEPŠÍ IMIDŽ
 Často si chcela niektorá zo strán 
zlepšiť a zviditeľniť svoju zostavu zná-
mym športovcom, napr. J. Pribilincom, 
K. Haťapkom, S. Kropilákom, V. Luká-
čom... Smer-SD mal vo svojom kádri v ro-
koch 2006 – 2010 Dušana Galisa, futba-
lového reprezentanta a trénera Slovana 
i reprezentácie, ktorý si udržal miesto vo 
svojom kádri aj v rokoch 2006 – 2010. 
Takisto sa dvakrát predstavil za tú istú 
stranu aj Stanislav Kubánek, kolkár a 
dlhoročný predseda ich zväzu. V tomto 
novom období bolo najviac športovcov 
na kandidátke Strany občanov Sloven-
ska, ktorá sa vyhlasovala za stranu špor-
tovcov, lenže bola príliš mladá, nová, ne-
skúsená a nedostala sa do parlamentu. 
Napriek tomu, že si vyhliadla až 17 zná-

 Verejnosť poukazovala na 
to, že o výbere kandidátov na 
poslancov u nás rozhodujú úzke 
stranícke grémiá a vol ič i svojich 
poslancov vlastne ani nepoznajú. 
A straníckym centrálam sa de fac-
to za svoju č innosť č i nečinnosť 
aj zodpovedajú viac ako voličom. 
Podstatou problému je prepojenie 
občianskej spoločnost i a štátu, 
osobitne so základnou inšt i túciou 
zastupiteľskej demokracie, k torou 
je par lament. S tým súvisí aj za-
hnívanie ďalších inšt i túcií štátu. 

■ OPORTUNISTICKÁ PRAX
 Keď v roku 1998 Vladimír Me-
č iar presadi l zákon, že Slovensko 
ako celok bude jedným volebným 
obvodom, v tedajšia pravicová 
opozíc ia, vydávajúca sa za pra-
vých demokratov, to veľmi ostro 
kr i t izovala. Keď sa dostala k vlád-
nej moci nič na ňom nezmenila. 
Veľmi r ýchlo zist i la, že aj jej táto 
deformácia volebného systému vy-
hovuje. Návrat k viacerým voleb-
ným obvodom, naprík lad v podobe 
krajov, namiesto jedného, je preto 
z hľadiska fungovania volebnej č i 
par lamentnej demokracie zásadný 
problém slovenskej demokracie. 
Polit ické strany sú len medzič lán-
kom medzi štátom a občianskou 
spoločnosťou, preto par tajný zá-
ujem nemôže byť nadradený zá-
ujmom voličov. Návratom k via-
cerým volebným obvodom by sa 
urobi lo zadosť aj def iníc i i  demok-
racie ako vláde ľudu. Nehovor iac 
o tom, že ide o štandard bežný vo 
vyspelých demokraciách. A k nim 
sa predsa hlásime. Ako sa však 

mejších športových mien, „neskórovala“. 
Zo všetkých dvanásť strán, ktoré núkali 
nejakého športovca, sme mohli zaregis-
trovať ďalších devätnásť mien. Dieru do 
sveta však neurobili. Ostali piati: D. Galis 
a S. Kubánek zo Smeru rekordne, už po 
tretí raz. Zo strany Obyčajní ľudia a ne-
závislé osobnosti (OĽaNO) dobre nepo-
chodil nikto, ani Jozef Plachý, bývalý čs. 
reprezentant v atletike z 24. miesta, ani 
Ivan Hrdlička, bývalý futbalový reprezen-
tant ČSSR z 25. miesta, ba ani Gabriela 
Mlsnová, športová pedagogička, ktorá 
bola na 28. mieste. Zo strany Most – Híd 
František Šebej, bývalý pretekár a tréner 
karate, ako aj Arpád Érsek, tréner repre-
zentácie a bývalý borec v šerme kordom, 
z trinásteho a jedenásteho miesta kandi-
dátky svoje miesta obhájili. Máme tu ešte 
SDKÚ-DS ktorá ponúkala, ale až z 80. 
a 83. miesta Marcela Matanina Koneč-
ného, bývalého maratónca a účastníka 
OH 2004, aj Františka Halása, bývalého 
futbalistu mládežníckej reprezentácie 
a prezidenta FC Nitra, ale ani jeden sa 
do poslaneckých lavíc nedostal. Jedine 
KDH nemalo z parlamentných strán na 
kandidátke športovca. Z výpočtu vyplý-
va, že na poslanecké miesta má nárok 
len päť zástupcov ľudu z oblasti športu.

■ PROBLÉMY ŠPORTU
 Nikto by zrejme nenamietal, keby 
ich bolo viac, pretože aj na športovom 
poli je stále veľa práce a problémov. 

už mnohokrát ukázalo, často len 
v tedy, keď to vyhovuje mocným. 
Najnovšie, v rozhovore pre SNN 
zámer, zmeniť volebný systém po-
tvrdi l  aj premiér R. Fico.

■ STRANÍCKE NOMINÁCIE
 Návratom k viacerým voleb-
ným obvodom by sa život poslan-
cov aj straníc-
kych centrál 
urč ite sťaži l, 
zvýši la by sa 
však ich zod-
p o v e d n o s ť 
voči vol ičom 
a aj kontrola 
výkonu zve-
reného posla-
neckého man-
dátu vol ičmi, 
čo je zmyslom 
zastup i te ľske j 
d e m o k r a c i e ! 
Je to však  
oveľa vážnejší 
problém, ako 
sa na prvý po-
hľad zdá. Od 
toho č i a ako 
ho pol i t ic i vy-
r iešia, závisí 
aj fungovanie 
a stabil i ta poli t ického systému. 
Z ner iešenia problému par tokracie 
teraz veľmi produktívne ťaží Igor 
Matovič svojou koncepciou nezá-
vislých osobností. Keďže aj kvali ta 
poslancov v terajších straníckych 
nomináciách  je rôznorodá, pr ispe-
lo by to i  k zvýšeniu výberu kva-
l i tnejších. A poslanci par lamentu 
by sa tak nemohli schovávať za vr-

Náš šport je totiž dlhodobo podvyživený 
fi nančne. Nemá vo vláde vážnejšieho a 
pevného partnera, s ktorým by mohol 
zodpovedne nedostatky odstraňovať. 
Nebola a nie je to však chyba vlády. Je 
to chyba najmä telovýchovnej organizá-
cie, ktorá je roztrieštená a od začiatku 
jej chýba tzv. strešný orgán, ktorý by bol 
pre vládu serióznym a odborne kvalitným 
partnerom. 
 Úroveň slovenského športu má už 
dlhé roky klesajúcu tendenciu na všet-
kých úrovniach, od mládeže, cez školy, 
až po reprezentáciu vlasti. Bývalá vláda 
zanechala na stole nový (koľký už?) Ná-
vrh na reformy v športe, ale zdvihla sa 
proti nemu vlna nevôle najmä od men-
ších, menej úspešných i populárnych 
zväzov. Telovýchovné hnutie preto netr-

cholové vedenie svojej strany ako 
v súčasnost i.  Preto sú takí ano-
nymní a veľkú väčšinu z nich volič i 
vôbec nepoznajú. Zakrývajú tým 
t iež svoje ničnerobenie a pohodlný 
život za veľký plat. Výsledkom slo -
venskej par tokracie je aj taká ano-
mália, že až neúmerne veľký po-
čet poslancov je z Brat islavy.  Je 

n ev y h n u t n é , 
aby poli t ickí 
lídr i konečne 
pochopi l i  aj 
to, že výsled-
kom par to -
kracie je t iež 
h r o m a d e n i e 
napät ia, ne-
jasnosti  č i 
nedorozume-
ní a vzniká 
pr iestor na 
rôzne spra-
v o d a j s k é 
hry. Keď to 
však potom 
v y b u c h n e , 
ako v prípade 
Gor i ly, cít ia 
sa ukr ivde-
ní. Volič i sú 
svedkami ta-
kých veľkých 

nechutností, škandálov a protes-
tov ako pred marcovými voľbami. 
A sú z toho rozčarovaní. Problém 
par tokrac ie t r vá aj  po nečakane 
relatívne vysokej  účast i  vo l ičov 
v par lamentných voľbách. Ignoro -
vať ho a domnievať sa, že vyšš ia 
účasť vo l ičov tento problém pre -
kr y la č i  zakr y la,  by bolo nevidieť 
s i  ďalej  od nosa. Pr i tom na rozdie l 

pezlivo očakáva, čo sa s novým návrhom 
stane. Či ho bude Ficova vláda renovo-
vať alebo si ho ponechá ako podklad na 
nové návrhy, ktoré bude musieť vypraco-
vať a uviesť do života. V športovom hnutí 
je rozšírený názor, že nijaká doterajšia 
vláda sa športovej problematike neveno-
vala dostatočne, hoci je jasné, že najviac 
pre šport urobila vláda R. Fica v obdo-
bí, keď mala aj svojho splnomocnenca 
pre túto oblasť – Dušana Galisa. V tom 
čase sa urobilo veľa najmä pre mládež, 
vyrástlo množstvo ihrísk a to by mohlo 
priniesť svoje ovocie práve v tomto ob-
dobí. Isté je totiž, že telovýchovné hnutie 
sa potrebuje zjednotiť, brzdy výkonnost-
ného postupu odstrániť a nedostatky, o 
ktorých sa dobre vie, eliminovať. O koľko 
rokov sa to podarí?

od iných problémov, k toré t reba 
po voľbách r ieš iť,  by to nestálo 
ani  cent . 

■ PREBYTOK ZÁKONODARCOV  
 Bola by chyba spoliehať sa na 
to,  že občania zabudnú na problé -
my, k toré sa počas predvolebnej 
kampane objavi l i .  Je pochopi te ľ-
né,  že vol ič i  chcú mať v par lamen-
te „svoj ich“ poslancov, chcú s ni -
mi komunikovať,  ž iadať od nich 
vysvet lenia alebo naopak prená-
šať cez nich požiadavky na r ie -
šenie nie len celoštátnych, a le aj 
miestnych problémov. A nie sa len 
v te levíz ií  dívať ako pre nich v iac 
č i  menej  anonymná stranícka sku-
pina poslancov, hoc i  k zvoleniu 
niek torej  z n ich aj  sami pr ispel i , 
sa v par lamente háda, vzájomne 
uráža a občas aj  h lasuje.  Pr iebež-
ne by sa v iac aj  vent i loval i  ex is -
tu júce problémy. Poslanc i  by bol i 
pod kontro lou konkrétnych vol i -
čov, a nie len st raníckych centrá l 
ako teraz.  A j  keď poniek torí  z nich 
udrž iaval i  s vo l ičmi kontak t ,  n ie je 
to zďaleka všeobecný jav. Väčši -
na z nich okrem sedenia v pléne 
č i  na zasadnut iach par lament-
ných výborov, vrátane hlasova-
nia,  a j  to podľa pokynov vedenia 
svojej  st raníckej  centrály,  nerobí 
takpovediac nič,  len sa – ľudo -
vo povedané – f láka. Nezr iedka 
v par lamentnej  š tat ist ike nevy-
kazujú ni jakú ak t iv i tu.  Pr i  tomto 
stave logicky vyvstáva aj  otázka, 
načo v lastne máme až 150 po -
s lancov, možno by stač i la polovi -
ca. Aspoň by sme ušetr i l i  na iné, 
potrebnejš ie výdavky.

Športovec a politik Dušan Galis (vľavo). 

, 
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● Bol rozdiel medzi vstupom do 
vlády v roku 2006 a teraz?
 V roku 2006 som vstupoval do 
vlády s nie dostatočným množstvom 
informácií o tom, čo všetko obnáša 
vládnutie v koalícii, keďže som do-
vtedy pôsobil iba ako opozičný poli-
tik. Nemám  na mysli prácu, ale vzťa-
hy a konflikty. Hoci som bol dlhé roky 
v politike, nečakal som, že je to až 
také. Preto  keď sme zostavili vládu 
sami, vydýchol som si, ale na druhej 
strane som si uvedomil, že musíme 
nájsť nejakú alternatívu neexistujúce-
ho koaličného partnera. Lenže nielen 
preto som sa rozhodol  hľadať podporu 
a diskusiu so sociálnymi  partnermi. 
Chcem, aby sociálni partneri, nielen tí 
štandardní, ako sú  ZMOS, VÚC, za-
mestnávatelia, zamestnanci, no i kato-
lícka a evanjelická cirkev, akademická 
obec, Jednota dôchodcov Slovenska a 
ďalší sa stali tými, s ktorými sa bude-
me pokúšať dosahovať dohody. Bolo 
by veľmi jednoduché použiť 83 hlasov 
v parlamente a schváliť to, čo predloží 
vláda. No hrozí nebezpečenstvo, že 
nechtiac začneme ignorovať pomer-
ne významnú  časť spoločenského 
spektra. Tam hľadám to vyvažova-
nie,  brzdy, páky, ktoré by sme inak 
mali, keby bola koaličná vláda.  Ibaže  
keď odmietli všetci s nami ísť, mu-
síme to robiť takto. Čiže  rozdiel je 
v tom, že teraz som vedel oveľa viac, 
do čoho idem, ako v roku 2006. Len-
že  idem do podstatne inej situácie 
s jednou politickou stranou a za pod-
mienok, ktoré pre politiku nie sú práve 
najpriaznivejšie. 

● Predsa, v roku 2006 vás tu nikto 
nečakal,  teraz to bolo trochu iné, 
aj keď v obidvoch prípadoch ste 
striedali pravicovú vládu? 
 Nastavujeme určité pravidlá, 
ktoré tu doteraz neboli. Pozrite sa, 
ako  prebehla voľba predsedu NR 
SR. Pavol Paška dostal 130 hlasov 
zo 150.  To neprišlo len tak. Ale aj 
preto, že po parlamentných voľbách 
sme hneď zvolali okrúhly stôl s opo-
zičnými stranami a boli sme veľkory-
sí. Ponúkli sme im dve kreslá pod-
predsedu parlamentu. Máte pravdu, 
v roku 2006  ma tu  čakala pani upra-
tovačka so slovami: „No pán premiér, 
ja som prežila deviatich, prežijem aj 
vás.“ V roku 2010 napriek tomu, že 
sme suverénne voľby vyhrali, privítal 
som premiérku Radičovú so šampan-
ským. Včera ma takto privítala expre-
miérka. Mám teda pocit,  že začína-
me žať ovocie z úrody, ktorú sme siali 
pomerne dlho.

● Ľudia si zaslúžia istoty – bolo 
heslom i posolstvom strany Smer 
v predvolebnej kampani. Aké isto-
ty ponúkate po voľbách?
 V samotnej predvolebnej kampa-
ni  sme si dávali veľký pozor na to, 
aby sme ľuďom nedávali nereálne 
sľuby.  Veľmi presne sme opisovali 
situáciu.  Za  istotu by som považoval 
to – a budeme sa o to aj usilovať – aby 
ďalej neklesala životná  úroveň ľudí. 
Máme síce sociálnodemokratický ka-
binet, ale  rovnako máme povinnosť 
konsolidovať verejné financie, lebo 
ide o medzinárodný záväzok SR. Je 
dôležité, aby  finančné trhy boli v po-
riadku a ozdravovanie budeme robiť 
principiálne na úkor bohatých.  

● Vláda je zostavená, aké najdôle-
žitejšie úlohy čakajú na nových 
ministrov?
 Sú dve priority, prvou je vytvore-

nie  krízového tímu na vyriešenie ab-
surdistanu v daňovej správe. Plne sú-
hlasím so slovami bývalého poslanca 
za KDH Antona Marcinčina, ktorý 
povedal, že Slovensko je banánová 
republika, ak  nemá funkčný daňový 
systém.  Zbytočne nám bude niekto 
hovoriť, nedvíhajte dane bohatším, 
radšej zastavte úniky daní. No  keď 
nemáme ani funkčný daňový systém, 
tak nemáme príjmy ani od tých, ktorí 
chcú platiť, nie ešte od tých, ktorí pla-
tiť nechcú. Druhou prioritou je  pro-
gram EÚ na podporu zamestnávania 
mladých nezamestnaných.  Termín 
– 13. apríl. Takže musíme urýchlene 
predložiť  projekty EK na  financova-
nie.  Pýtam sa, čo s tým robila bývalá 
vláda? 

● Máte v úmysle meniť volebný 
zákon?
 Na zmenu volebného systému 
stačí obyčajná väčšina. Takže by 
stačilo zavolať expertov, ktorí by nám 
povedali, aký volebný systém je naj-
lepší, a taký schváliť v parlamente. 
Bolo by to demokratické rozhodnutie 
a nikto by ho nemohol spochybniť. 
Prijali sme však zásadu, že aká-
koľvek zmena volebného systému má 
význam len vtedy, ak bude dohodnu-
tá s opozíciou. Inak  ďalšia väčšina 
v budúcnosti to zasa môže zmeniť na 
svoj obraz.  Je to úloha pre predsedu 
parlamentu Pavla Pašku, ktorý sa jej 
určite zhostí. Pre mňa by bolo veľkým 
posunom vo volebnom systéme, keby  
bolo viac volebných krajov. Tak ako 
v minulosti. 

● Prehodnotí vaša vláda niektoré 
privatizačné zmluvy, aby vrátila 
majetok štátu?
 Privatizácia strategických podni-
kov, ktorá bola urobená ešte za druhej 
vlády Mikuláša Dzurindu, je prakticky 
nezvratný proces. Pravda je, že počas 
nášho vládnutia sme kúpili naspäť 
Transpetrol. V súčasnosti však štát 
nemá peniaze na podobné investí-
cie, aj keď počúvame, že nemeckí a 
francúzski akcionári chcú predať 49 
percent akcií SPP.  Budeme  sa skôr  
usilovať o dobré zaobchádzanie so 
strategickým majetkom štátu, ktorý 
ešte máme. Budem veľmi tvrdo vyža-
dovať od  predstaviteľov štátu v spri-
vatizovaných firmách s účasťou štátu,  
aby zastupovali záujmy Slovenska a 
nie niekoho iného. V súvislosti s tým 
by som privítal, keby bola Gorila vy-
šetrená, lebo by sme zistili, či sa tie 
provízie brali alebo nebrali. Som  pre-
svedčený, že privatizácia strategické-
ho majetku bola taká nevýhodná pre 
Slovensko,  že bez provízií by takúto 
privatizáciu nikto nerobil. 

● Čo teda bude s kauzami Gorila, 
Sasanka, aké istoty ponúkate v sú-
dnictve?
 Tým, že v justícii vzniklo veľké 
napätie nešťastnými politickými roz-
hodnutiami ministerky Žitňanskej, 
bolo veľmi správne hľadať na post 
ministra spravodlivosti človeka, ktorý 
by situáciu vyvažoval a bol neutrál-
ny. Verím, že nový minister je natoľko 
uvážlivý človek, že to dokáže. On si 
aj uvedomuje, že sa nemôže prikloniť 
ani na jednu, ani na druhú stranu a 
bude robiť všetko pre to, aby sa aké-
koľvek konflikty v tejto oblasti skon-
čili. Pokiaľ ide o justíciu, výzvy vidím 
najmä v skrátení súdneho konania, 
čo je  najväčší problém.  A  pokiaľ 
ide o spomínané kauzy, nebudeme 
zásadne zasahovať do štruktúry vy-

šetrovacích tímov  postavených za 
pána Lipšica. Nech sa ukážu. 

● Podľa ostatného sčítania ľudu 
je na Slovensku vyše 60 percent 
občanov, ktorí sa hlásia k rímsko-
katolíckej cirkvi. Dokáže Smer na-
plniť ich očakávania?
 Spomeňte si na roky 2006 – 
2010, keď panoval naozaj zmier a 
nám na tom veľmi záleží. Smer nemá 
záujem otvárať témy, ktoré sú možno 
typické pre  krajných socialistov v Eu-
rópe a  mohli by  niekoho vyrušovať. 
Načo je to dobré? Na druhej strane 
očakávame od katolíckej cirkvi, že 
nebude prichádzať s námetmi, kto-
ré by mohli vnášať napätie do iných 
oblastí.  Nedávno som  mal  veľmi 
zaujímavý rozhovor s arcibiskupom 
Stanislavom Zvolenským. Jasne sme 
si povedali, že sa sústredíme na veci, 
ktoré nás spájajú, napríklad  na so-
ciálne otázky. Predsa sociálna ná-
uka katolíckej cirkvi  je veľmi blízka 
programom sociálnych demokracií. 
Hovorme o postavení katolíckej cirk-
vi, pokiaľ ide o vzdelávanie, charitu, 
teda o činnosti, ktoré vykonáva ka-
tolícka cirkev veľmi prirodzene. Bol 
som veľmi príjemne prekvapený tým, 
ako arcibiskup Zvolenský preukázal 
pripravenosť byť súčasťou rady so-
lidarity.  Aj cirkev  si uvedomuje, že 
každý musí niečo priniesť do toho 
spoločného.  Ak sa  takto bude  vyví-
jať náš vzťah,  budem veľmi povďač-
ný.  To  sú tiež istoty aj pre voličov 
Smeru, lebo  obrovské množstvo 
našich voličov sú praktizujúci veriaci 
katolíci.  Musia mať istotu, že nedô-
jde k nejakým zbytočným tenziám 
medzi štátom a katolíckou cirkvou. 
A čokoľvek sa má stať do budúcnosti  
v tomto  vzťahu, tak len na základe 
dohody. 

● Národný princíp nie je agendou 
ľavicových strán. V závere tohto 
roku si pripomenieme 20. výročie 
vzniku Slovenskej republiky. Na 
budúci rok 1 150. výročie príchodu 
sv. Cyrila a Metoda na naše úze-
mie. Sú to významné historické 
medzníky  slovenského národa. 
Pripomenieme si ich v réžii štátu?
 Určite, je to povinnosť štátu. Pri-
pomeniem jednu vec. Na ustanovu-
júcej schôdzi parlamentu  sľubovalo 
na Ústavu SR 150 poslancov. Ale bol 
tam len jeden poslanec, ktorý za túto 
ústavu hlasoval. A to som bol ja. Je 
smutné, že po dvadsiatich rokoch sa 
takto vyprázdnil parlament, lebo už 
ani HZDS a SNS nie sú v parlamente 
a Smer je nová strana. Naši poslanci 
v tom čase neboli v parlamente. Tí, 
čo hlasovali proti ústave, sú v  KDH, 
SDKÚ-DS a Most – Híde.  

● A čo sa týka deklarácie o zvrcho-
vanosti SR, ako ste hlasovali?
 Tak isto. Bol som za.  Ale vrátim 
sa k otázke. V  júli máme štátny svia-
tok sv. Cyrila a Metoda.   Rád by som 
sa pri tejto príležitosti vrátil na Devín. 
Urobme z tejto udalosti normálnu púť 
za  prítomnosti najvyšších ústavných 
činiteľov. Pre ľudí, ktorí chcú prísť 
v lete do Bratislavy, hovorme o tých-
to veciach, urobme dôstojné  oslavy, 
ak aj nie sú peniaze, tak nájdime 
skromnejší charakter, ale pozvime 
ľudí na Devín a pripomeňme si sv. 
Cyrila a Metoda. Ďalej  je určite dôle-
žitý 1. september 1992. Tohto roku si 
pripomenieme 20. výročie od  schvá-
lenia Ústavy SR.  Nasleduje 1. január 
1993 a 1 150. výročie príchodu sv. 
Cyrila a Metoda na územie Sloven-
ska. V  príhovore u pána prezidenta 

som vyzval všetkých troch ústavných 
činiteľov, aby protokoly dali dohroma-
dy, lebo či už výročie ústavy alebo  
vzniku štátu musia byť štátne oslavy. 
A to isté, ak sa naša ústava opiera 
o cyrilo-metodské tradície,  tak 1 150. 
výročie ich príchodu na Slovensko 
musí byť so zaangažovanosťou štátu. 

● Menšinám ste odkázali, že v ich 
postavení sa nebude nič meniť. 
Aké miesto zaujme národná kultúra 
v programovom vyhlásení vlády?
Všetku energiu chcem venovať tomu,  
aby Slovensko preplávalo cez rok 
2013 tak, aby sme nemuseli znižovať 
životnú úroveň ľudí. Toto je absolútna 
priorita, ak máme zachovať sociálny 
zmier – to,  čo Slovensko dnes naj-
viac potrebuje. Status quo pre men-
šiny sme zagarantovali preto, lebo  
táto téma  nebude teraz prioritou 
vlády. Nebude  v tom slova zmysle, 
žeby sme legislatívne prichádzali 
s nejakými iniciatívami a spúšťali 
nové procesy vo vzťahu medzi väčši-
novým národom a menšinami. Pokiaľ 
však ide o  štátotvorný národ, musí-
me si asi dávať väčší pozor, ako sa 
týmto ľuďom darí na juhu Slovenska. 
Možno vybrať lepších ľudí, ktorí budú 
reprezentovať krajanov v zahrani-
čí. To sú také praktické otázky.  Ale 
nemyslím si, že by som patril me-
dzi politikov, ktorí sa majú spovedať 
z tejto témy. Vždy som bol zdravým 
vlastencom. Veď pozrite sa, symboly 
zostali.  Bratislavský hrad, kráľ Svä-
topluk a nakoniec aj hokejový štadión 
bude  pre mňa veľkým symbolom ná-
rodnej hrdosti. Intenzívne pracujeme  
na projekte  národného  futbalového  
štadióna, aby sa aj také niečo poda-
rilo. 

● Bratislava, ale nielen ona, je 
odstrašujúci príklad správania sa 
k historickým symbolom. Dočká-
me sa zodpovednejšieho prístupu 
k osadzovaniu, prípadne sanácii 
sôch či národných a štátnych sym-
bolov, čo je v súčasnosti v kom-
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petencii samosprávnych orgánov 
miest a obcí? 
 Postavili ste mi otázku, nad kto-
rou som sa nezamýšľal. Pretože mám 
plnú hlavu sociálnych a ekonomic-
kých vecí, ale viem, čo naznačujete. 
Jednoducho sú štátne symboly, a mal 
by o nich viac rozhodovať štát, parla-
ment a nie malé parlamenty miest a 
obcí. S tým sa dá stotožniť. Naozaj by 
bolo dobré počkať na nejaký príklad, 
ktorý bude doslova do očí bijúci a ten 
potom použiť na nejakú legislatívnu 
iniciatívu, ale zatiaľ som o tom ne-
uvažoval.  

● Zamýšľate sa nad  možnosťou 
kandidovať v nasledujúcich prezi-
dentských voľbách?
 Asi by to nebolo korektné voči 
voličom. Buďme úprimní. Dnes je 
apríl 2012, čaká nás  ťažký rok 2013, 
vôbec túto tému nikto neotvára a ani  
ju nechcem otvárať. Som predsedom 
vlády, mám pred sebou štyri roky tvr-
dej roboty, takže celú svoju činnosť 
sústreďujem na toto volebné obdo-
bie. 

● Ako  vnímate Maticu slovenskú? 
 Matica sa potrebuje nadýchnuť. 
Matica je inštitúcia, ktorú keby  mala 
iná krajina, tak si ju nosí v bavlnke. 
Pretože to je národná ustanovizeň. 
Všetko sa nejako spolitizovalo. Bolo 
chybou, keď sa niekto na začiatku 
90. rokov snažil politicky si privlast-
niť Maticu slovenskú.  Následne pri-
šla reakcia zo strany pravice, ktorá ju 
od seba úplne odtlačila. My sme zasa 
hľadali nejaký rovnocenný vzťah. Po-
tom zasa prišli tí, ktorým  bolo úpl-
ne jedno, či nejaká Matica je alebo 
nie je. Našou povinnosťou teda bude 
vrátiť  Matici trošku kyslíka, normálne 
s ňou zaobchádzať a prítomnosťou 
ústavných činiteľov na jej podujatiach 
zvýrazňovať jej význam.  Toto určite 
budem robiť. Ja sa Matici slovenskej 
vyhýbať nebudem a myslím si, že aj 
súčasný predseda Marián  Tkáč je 
prínosom pre Maticu.

 U ž  v  p r v ý  d e ň  s v o j h o  ú r a d o v a n i a  n á s  p r i j a l  n a  r o z h o v o r .  D v o j n á s o b n ý  p r e m i é r ,  p r e d s e d a  s t r a n y  S m e r - S D ,  m a n ž e l   p r á v n i č k y  S v e t l a n y   a  o t e c   s y n a 
M i c h a l a .  R o b e r t  F i c o  1 5 .  s e p t e m b r a  o s l á v i  4 8  r o k o v .  Z  a b s o l v e n t a  P r á v n i c k e j  f a k u l t y  U K  v  B r a t i s l a v e  s a  v y p r a c o v a l  n a  d o c e n t a  p r á v ,  v  r o k o c h  1 9 9 4  – 
2 0 0 0  z a s t u p o v a l  S l o v e n s k ú  r e p u b l i k u  a k o  a g e n t  v  k o n a n í  p r e d  E u r ó p s k o u  k o m i s i o u  p r e  ľ u d s k é  p r á v a  a  E u r ó p s k y m  s ú d o m  p r e  ľ u d s k é  p r á v a .  V  p o l i t i k e 
j e  d v a d s a ť  r o k o v .  A k o  j e d i n ý  z v o l e n ý  p o s l a n e c  z o  s t o  p ä ťd e s i a t i c h  s k l a d a l  p o  t o h t o r o č n ý c h  v o ľ b á c h  s ľ u b  n a  ú s t a v u ,  z a  k t o r ú  a j  h l a s o v a l .  V  r o k u  1 9 9 9 
n a  p r o t e s t  p r o t i  p o l i t i k e  S D Ľ  o d i š i e l  z o  s t r a n y  a  z a l o ž i l  S m e r .  V  r o k u  2 0 0 4  d o k o n č i l  p r o j e k t  z j e d n o c o v a n i a  ľ a v i c o v ý c h  s t r á n .  V o  v o ľ b á c h  v  r o k u  2 0 0 2 
d o s i a h o l  S m e r  13 , 6  p e r c e n t a  h l a s o v ,  č o  b o l o  i s t ý m  s k l a m a n í m  a j  p r e  p r e d s e d u  s t r a n y .  V  r o k o c h  2 0 0 6  –  2 0 1 0  b o l  p r e d s e d o m  v l á d y  z l o ž e n e j  z o  S m e r u , 
z  H Z D S  a  z o  S N S .  V  r o k u  2 0 1 0  s í c e  S m e r  v o ľ b y  v y h r a l ,  a l e  n e s t a č i l o  t o  n a  v y t v o r e n i e  v l á d y .  P o  t o h t o r o č n ý c h  p r e d č a s n ý c h  v o ľ b á c h  s t r a n a  S m e r - S D  
d o s i a h l a  8 3  m a n d á t o v  v  p a r l a m e n t e  a  s a m a  z o s t a v i l a  v l á d u . 

Zhovárali sa Eva ZELENAYOVÁ a Maroš SMOLEC - Foto: L. LESAY

N a š o u  p o v i n n o s ť o u  b u d e  v r á t i ť  M a t i c i  k y s l í k
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K a s í n o ,  k d e  z a  n a š e  p e n i a z e  h r a j ú  i n í
Vstali noví Mojžišovia a v dnešných časoch prichádzajú s vlastným desatorom 

 Z tohto súdka sú aj ustavičné 
tvrdenia, že také alebo hentaké 
opatrenie by  „trhy neprijali...“ Pod-
čiarkujú prevládajúci názor, že trhy 
sú všemocné, že vždy majú pravdu. 
Ja zaujímam opačný postoj. Predpo-
kladám, že trhy sa vždy mýlia. Hoci 
to občas nemusí byť pravda. A tak 
hľadím aj na f inančné trhy a rôzne 
ich „spolupracujúce“ organizácie, 
trebárs dôchodkové správcovské 
spoločnosti (DSS). Nechcem, aby 
iní, nezodpovední ľudia manipulovali 
s mojimi úsporami (peniazmi) na sa-
mej hrane – čo sú špekulatívne ob-
chody, ktoré sa dejú na f inančných 
trhoch v podobe rôznych derivátov 
– ako to teraz pomenúva f inančná 
veda.

■ EKONOMICKÁ ABECEDA
 Ako som už vyššie spomenul, 
dnes sa utiekame k akejsi S&P, Mo-
ody´s či Fitch agentúre a k ich ozna-
čeniam Aaa, AAA, Aa2... Prečo? 
Ktorá z týchto agentúr zanechala 
také hlboké stopy vo vede ako eko-
nomickí velikáni, ktorí nám okrem 
iného odkázali poznatky aj o tom, 
ako evidovať f inančné toky ekonomi-
ky? A v nich je podstata rozumného 
správania sa ekonomiky. Ani nevie-
me, kto je tá S&P či iná agentúra. 
AAA vraj treba čítať ako minimálne 
riziko a Ba predstavuje podstatné ri-
ziko. Čo to je minimálne? Čo je pod-
statné? Ekonóm sa nepotrebuje učiť 
abecedu a napísať vedľa seba tri A. 
Predstavme si pilota, ktorý by hlásil 
kontrolnej veži: letím veľmi vysoko, 
je tu asi dosť chladno a máme zvy-
čajnú rýchlosť. Dispečeri na veži by 
určite celkom inak vnímali situáciu, 
keby pilot povedal: letím vo výške 10 
000 metrov, je tu mínus 27 stupňov 
Celzia a letím rýchlosťou 720 kilo-
metrov za hodinu. 
 Od čias Platóna, ktorý kládol 
veľký dôraz na miery a váhy, sa 
každá veda usiluje o kvantif ikáciu. 
Odmerané hodnoty nám dovoľu-

jú objektívne sa podľa nich riadiť. 
Aj pilot, čo v januári 2006 viezol 
našich vojakov z misie v Kosove a 
havaroval pri maďarskej obci Hejce, 
si vypol výškomer a potom nevedel, 
kde je. Kameň sa meria kilogramom 
a voda litrom. Len preto sa vieme 
zorientovať. 
 Ekonomická veda je usporiadané 
poznanie vecí o ekonomickom sys-
téme, získané z evidentných faktov 
pomocou „svetla prirodzeného rozu-
mu“. Teda nie je to súhrn neistých 
domnienok (rating S&P), pochyb-
ných špekulácií (index Lehman and 

Brothers) a od iných ľudí prevzatých 
nepodložených svedectiev. Zaiste 
sa ťažšie meria veľkosť hrubého do-
máceho produktu (HDP) ako hmot-
nosť materiálnych predmetov.  To 
však neznamená, že sa nedá merať. 

■ VIZITKY ŠPEKULANTOV
 Akí sú ľudia z agentúr, ľahko 
zistíme po citáte z knihy G. Sorosa: 
„ Keď Michael  Milken („úspešný f i-
nančník“, poznámka autora) zavesil 
remeslo na klinec, vzniklo v podni-

kaní s rizikovými obligáciami váku-
um. Veľmi ma lákalo a veľmi sa mi 
žiadalo vstúpiť do tohto sveta vákua, 
pretože sa v ňom dalo zarobiť veľa 
peňazí. Pohovoril som si s viacerý-
mi ľuďmi z Milkenovho podniku ako 
s potenciálnymi externými manažé-
rmi. Ale zistil som, že majú amorál-
ny postoj…“ Z toho vidieť, o čo im 
ide – aby sa o peniaze ľudí nesta-
rali obchodné banky, sporiteľne, iné 
depozitné podniky a vlády, ale akísi 
hazardéri, napríklad aj DSS. 
 Finančné trhy sú vlastne ako ka-
síno, kde za nás hrá ktosi iný. Vlády 

sa menia, preto sú učňami majstra 
hazardu – f inančných trhov – lebo 
tie už majú dlhú históriu. 
 Ide na f inančných trhoch naozaj 
o všeobecný prospech? Nie je to 
nejaké nenásytné, falošné dobro? 
Pozná obyčajný človek ekonomic-
ké sily, ktoré pôsobia na f inanč-
ných trhoch? Nedokonalé chápanie 
má aj samotná ekonomická teória. 
Ľudia robia rozhodnutia o svojich 
peniazoch: kúpim si auto, idem na 
dovolenku, niečo usporím…, ale roz-

to písať v ekonomických knihách. To 
človek cíti, obrazne povedané, na 
vlastnej koži. Konkurencia, vraj ako 
spása fungovania ekonomiky, v sku-
točnosti nie je to pravé orechové. Už 
v päťdesiatych rokoch minulého sto-
ročia to povedal nositeľ Nobelovej 
ceny za ekonómiu profesor J. Nash. 
Vyjadril sa lapidárne: ekonomická 
súťaž, nie konkurencia, musí byť 
základom fungovania ekonomického 
systému. 

■ REVOLVEROVÉ METÓDY
 Konkurencia už svojím jadrom 
vyvoláva nevraživosť. Ekonomická 
súťaž, podľa Nasha, vyžaduje urč i -
tý typ uvažovania – a síce racionálne 
kalkulovanie výhod a nevýhod. Ilustro-
val to hrou v šachy. Pr i nej súper 
nechytí pištoľ a neodstrelí prot i -
vníka. Musí mať lepšiu stratégiu na 
výhru. Pr incípom práce podniku nie 
je zisk, ale maximalizácia svojich 
výhod a minimalizácia nevýhod. To 
platí aj pre jednotl ivca. Nash def i -
noval aj rovnováhu ekonomického 
systému tak, že každý z hráčov sa 
drží optimálnej stratégie, pr ičom 
predpokladá, že ostatní hráči robia 
to isté – ako šachist i. Teda že hrajú 
na základe svojej najlepšej straté-
gie, k torá nie je nutne najlepším 
r iešením z hľadiska výhod všetkých 
hráčov jeho skupiny. A to je práve 
to, čo je v rozpore s metaforou ne-
viditeľnej ruky v ekonomike. Totiž, 
ak každý z hráčov sleduje iba svoje 
osobné záujmy (súčasný kapitaliz-
mus), nemusí nevyhnutne presa-
dzovať záujmy kolektívu. Pr incíp 
zisku ner ieši opt imálne fungova-
nie ekonomiky, nezabezpečuje 
optimalizáciu f inančných tokov 
v ekonomike. A práve neexistencia 
optimálnej veľkosti f inančných to-
kov je základom ekonomickej krízy. 
Tú pr ináša nenásytné dobro bohá-
čov; G. Soros už zarobil mil ióny 
dolárov... 
 Kapitalizmus má alternatívu. 
Treba opustiť známe tvrdenie, že 
práca má odmenu, mzdu, pôda ren-
tu a kapitál zisk. Už takto vnímaná 
distr ibúcia prejudikuje zlé postave-
nie pracujúcich. Zbožňované fak-
tory výroby: práca, pôda, kapitál 
patr ia do starého železa. Tie nové 
sú: č lovek, technológie a zdroje. 
Ekonóm je správcom možností civi-
l izácie. 

Autor je univerzitný profesor.

hodnutia o úsporách sa nezakladajú 
na racionálnom, reálnom poznaní 
skutočnosti, ale na tom, ako ich 
bankový úradník či f inančný porad-
ca usmerní. Ale aj pre f inančného 
poradcu je skutočnosť na f inanč-
ných trhoch pohyblivým terčom. 
A treba povedať, že aj pre vlády. 
Vidíme, ako čakajú, čo im povedia 
trhy. Ale načo nám je Wall Street? 
Veď každá krajina má obchodné 
banky, depozitárne inštitúcie, cen-
trálnu banku; máme Európsku cen-
trálnu banku a máme Medzinárod-
ný monetrárny fond. Máme OECD 
a máme EHK, kde som bol v roku 
1996 podpredsedom Výboru star-
ších ekonomických poradcov vlád. 
Štruktúru štátneho rozpočtu sme tu 
schválili takto: časť A – príjmy vlá-
dy, časť B – výdavky vlády, časť C – 
saldo rozpočtu a časť D – z čoho sa 
uhradí deficit. Fungovanie ekono-
mického systému nič viac nepotre-
buje. Teda nie f inančné trhy. Tie by 
si mali uvedomiť, že peniaze majú 
tri funkcie: sú prostriedok výmeny, 
jednotka účtovania a uchovávateľ 
hodnôt. A tieto funkcie nevyžadujú 
forwardy či opcie.

■ BOĽAČKY KAPITALIZMU 
 Dnešným problémom je, že 
kapitalizmus nerieši spoločensko-
ekonomický problém, a to výrobu, 
distribúciu a akumuláciu produktu 
(output). Populácia využíva zdroje a 
výsledkom je výroba produkcie (out-
put). Treba ho však dostať k ľudom 
a k zdrojom – rozdeliť a akumulovať. 
Za feudalizmu sa o problém distri-
búcie postaral feudál. On povedal 
nevoľníkovi, že každý desiaty petre-
nec (kôpky nedosušenej trávy, red.) 
je jeho. Vystriedal ho kapitalizmus 
a ľudstvo sa začalo spoliehať na 
trh, vlastníctvo a ceny. V trhovej 
ekonomike trh (?) distribuuje čo, 
komu? Ale ako vidíme, kapitalizmus 
v plnení funkcie výroby, distribúcie 
a akumulácie úplne zlyhal. Nemusia 

 Rok 1992 bol rozhodujúci pre 
vznik slovenskej štátnosti.  Jú-
nové voľby, júlová Deklarácia 
SNR o zvrchovanosti Slovenskej 
republiky, septembrové  prijatie 
Ústavy SR vyústili 1. januára 1993 
do vzniku samostatnej Slovenskej 
republiky. Slovenský rozhlas ve-
nuje tomuto obdobiu pozornosť 
tým, že pripomína udalosti spred 
dvadsiatich rokov. 
 Stalo sa tak aj 3. apríla, keď si 
poslucháči stanice Rádio Slovensko 
vypočuli rozhovor vtedajšieho pred-
sedu vlády Jána Čarnogurského 
s redaktorom rozhlasu  Ľubomírom 
Lintnerom.  Redaktor sa v súvislosti 

s Deklaráciou o zvrchovanosti SR 
premiéra opýtal: „Povedali ste, že 
návrh považujete za vrchol politic-
kého primitivizmu a za hazardérstvo 
s osudmi občanov Slovenska. Pán 
premiér, s odstupom niekoľkých dní 
by ste volili iný slovník?“  Ján Čar-
nogurský odpovedal: „Nie, nevolil by 
som iný slovník. Návrh deklarácie o 
vyhlásení zvrchovanosti Slovenska 
bol podaný bez akejkoľvek prípravy, 
bez toho, aby takýto bod bol zara-
dený na program rokovania Sloven-
skej národnej rady. Všetky národy a 
štáty, ktoré doteraz išli touto cestou, 
to znamená,  že ich parlamenty vy-
hlásili zvrchovanosť, urobili tak na 
základe dôkladného zváženia s tým, 

 Ktosi nás núti, aby sme rešpektovali finančné trhy a ratingové agentúry – S&P, MOODY‘S, FITCH. Tie podľa môjho názoru majú na starosti len to, 
že strašia vlády a usmerňujú investovanie. Ale na čí prospech? Dnes sa racionálna analýza dostala na druhú až tretiu koľaj. Agentúry vyvíjajú svoje 
aktivity bez akejkoľvek kontroly. Umne maskujú svoje škandalózne a neoprávnené praktiky. Privatizujú si zákonné pravidlá, ba žiaľ aj hlboké poznatky 
viacerých spoločenských vied. Zrodila sa nová etika. Mojžišovia globalizácie zverejňujú v dnešných časoch svoje vlastné desatoro.

že vopred ohlásili takéto vyhlásenie 
parlamentu a za takouto deklaráciou 
parlamentu nasledovalo referendum. 
Predkladatelia takejto deklarácie 
v SNR tento postup nedodržali. Pred-
ložili návrh deklarácie, akoby sa báli 
s ním vopred prísť pred občanov Slo-
venska, preto takýto postup nedáva 

šancu Slovensku, aby vôbec zahra-
ničie uznalo takúto deklaráciu SNR. 
Slovensko sa chce zaradiť na úroveň 
iných národov a štátov v Európe. Ale 
musí tak urobiť spôsobom, ktorý Eu-
rópa rešpektuje. A druhý aspekt tejto 
deklarácie spočíva v tom, že každý 
závažný politický krok musí byť uro-
bený po dôkladnom zvážení, musia 
byť známe aspoň niektoré ďal-
šie kroky, ktoré majú nasledovať. 
A žiadne také kroky predkladatelia 
deklarácie nepredložili. Nenavrhli.“
 Ján Čarnogurský v súčasnosti 
zvažuje svoju kandidatúru na funk-
ciu prezidenta Slovenskej republi-
ky...

Eva ZELENAYOVÁ

Č o  n e m o ž n o  z a b u d n ú ť

R -  2012017

Kar ikatúra: Miro KRIŠTOFÍK



A N A L Ý Z A

A N A L Ý Z A

8 . S T R A N A � � � � � � �

� � � � 	 
 � �  � � � � W W W . S N N . S K

S tav nášho pôdohospodárs t va vys t ihujú slová mizéria i  sabo táž
Pol i t i cké  i  osobné  prospechárs tvo  zn ič i lo  po t rav inovú  bezpečnosť  S lovenske j  repub l iky

Stanislav MORONG – Foto: archív SNN

 V posledných desaťročiach sa na hlavy autorov takzvanej reštrukturalizácie slovenského priemyslu a poľnohospodárstva znieslo nemálo oprávnenej kritiky. Dnešný neutešený 
stav agrorezortu – pričom  priliehavejšie je skôr hovoriť o úpadku – sa v lepšom prípade pripisuje naivite, v horšom úmyselnej deštrukcii politikov pri uvoľňovaní slovenského trhu 
inonárodným firmám a nadnárodným korporáciám.

vývoj v oblasti produkcie hovädzieho 
mäsa, predznačuje pokles produkcie 
v tomto segmente živočíšnej výroby.  
Z tabuľky je evidentné, že tlaky na 
poľnohospodársky pôdny fond majú 
rastúcu tendenciu, čo sa zákonite 
premieta aj do iných ukazovateľov 
potravinovej bezpečnosti SR. 
 Poskytovanie najbonitnejšej slo-
venskej pôdy v prospech budovania 
priemyselných parkov „ na zelenej 
lúke“  s infraštruktúrou budovanou 
za peniaze daňových poplatníkov 
pre zahraničných investorov je skôr 
jednou s foriem sofistikovane nasta-
veného nástroja pre korupčné sprá-
vanie sa a z neho plynúci osobný 
prospech politikov ako strategické 
riešenie rozvoja ekonomiky a za-
mestnanosti.
 Kríza slovenského poľnohospo-
dárstva má však podstatne hlbšiu di-
menziu, než je trestuhodné preklasi-
f ikovávanie poľnohospodárskej pôdy 
do iných, zväčša neprodukčných ka-
tegórií. 

Tab. 1. Vývoj pôdneho fondu 

 Rany uštedrené slovenskému 
poľnohospodárstvu pred asi dvoma 
desaťročiami  boli natoľko závaž-
né pre tento citlivý organizmus, že 
v agónii, ktorú zažíva, nedokáže 
využiť ani disponibilný pôdny fond 
a ďalšie kapacity. Za zjavne zne-
výhodnených dotačných, a tým ná-
kladových podmienok sa slovenské 
poľnohospodárske komodity nemôžu 
vo významnejšom rozsahu cenovo 
presadiť na domácom ani európskom 
trhu. Z uvedeného dôvodu dochádza 
k trvalému poklesu poľnohospodárs-
kej výroby pri  takmer všetkých pre 
potravinovú bezpečnosť štátu vý-
znamných komoditách bližšie kvanti-
f ikovaných v priloženej tabuľke.

Tab. 2. Stavy hospodárskych zvie-
rat v kusoch

 S poklesom chovu je v súlade 
s pravidlom závislosti ponuky a do-
pytu podmienený rast cien, čo sa 
spätne odráža v klesajúcej spotre-
be nielen bravčového mäsa, čo by 
z aspektu zdravej výživy mohlo byť 
dokonca pozitívnym efektom tejto 
ekonomickej mizérie, ale aj pri ko-
moditách, kde by spotreba vzhľadom 
na kvalitu a pozitívny vplyv na výživu 
obyvateľstva mala byť podstatne vyš-
šia. Ide najmä o hovädzie mäso, spo-
trebu mlieka  a mliečnych výrobkov.
 Vývoj spotreby vybraných komo-
dít  zachytáva tabuľka 3, ktorá uka-

zuje radikálne zníženie spotreby od 
roku 1990 po súčasnosť.  
 Aj v tomto prípade možno ar-
gumentovať faktom, že nedostatok 
domácej produkcie môže byť kedy-
koľvek nahradený dovozom, čo je 
v globálnom prostredí bežná prax a 
Slovensku to naopak pomáha odpú-
tať sa od pridanou hodnotou menej 
lukratívnych odvetví, koncentrovať 
sily a prostriedky do sofistikovanej-
šej produkcie a tým prispieť k budo-
vaniu tzv. znalostnej spoločnosti.
 Má potom vôbec zmysel v pod-
mienkach otvoreného trhu hovoriť o 
nevyhnutnosti zachovania potreb-
ných výrobných kapacít v odvetví 
poľnohospodárstva, ak z krajín s po-
merne štedro dotovanou produkciou 
môžeme doviezť tieto komodity za 
výhodnejších podmienok, aké doká-
žeme získať pri nákupe z domácich 
zdrojov?! Ak na rozdiel od politikov 
máme schopnosť myslieť strategicky 
v dlhodobom časovom horizonte a 
netrpíme syndrómom „slepých ma-
čiat“, potácajúcich sa v strategickom 
intervale maximálne štyroch rokov 
funkčného obdobia, tak to význam 
rozhodne má.

■ VAROVANIE PROGNOSTIKOV
 Je povinnosťou vizionárov a 
stratégov spoločnosti upozorňo-
vať na hrozby a riziká, ktoré môžu 
vzniknúť v budúcnosti a zásadne 
ovplyvniť hospodárske procesy a 
bezpečnosť štátu. Naplnenie týchto 
hrozieb môže mať pôvod v extrémoch 
počasia vplyvom klimatických zmien. 
Môžu ich vyvolať energetické krízy, 
ktorých svedkami sme aj v súčasnos-
ti, napr. vplyvom dlhodobého mrazi-
vého počasia. Takýto vývoj zakladá 
možnosť vzniku nedostatku obilnín 
na európskom trhu, čo v kumulácii 
s povodňami, so suchom a s inými 
extrémnymi výkyvmi počasia vo sve-
te môže zapríčiniť zlyhanie obchodu 
s touto komoditou. Rovnako môže-
me a musíme uvažovať o možných 
masových úhynoch hospodárskych 
zvierat a hydiny v krajinách, na ktoré 
je orientovaná importná politika tzv. 
priemyselne vyspelých krajín sveta. 
Takto, žiaľ, treba zohľadňovať v úva-
hách nielen spomínanú asymetriu, ale 
aj potenciálne vojnové konflikty konti-
nentálneho či globálneho charakteru.
 V rovnakých dimenziách v rám-
ci obranného plánovania musíme 
prioritne rozhodovať o koncepcii 
potravinovej bezpečnosti nielen 
z hľadiska jej senzibility ako garanta 
zabezpečenia existenčných  potrieb 
obyvateľstva, ale aj z dôvodu nízkej 
f lexibility na zmenené bezpečnostné 
podmienky. Na rozdiel od priemysel-
ných odvetví  nastavenie poľnohos-

podárstva na požiadavky krízového 
riadenia nie je záležitosť hodín alebo 
dní, ale minimálne mesiacov a rokov. 
V prípade, ak by vznikla potreba za-
bezpečenia obyvateľstva z vlastných 
zdrojov aj pri absolútnej likvidácii 
chovu ošípaných, t. z. bez zacho-
vania mláďat a kusov určených na 
reprodukciu (základného stáda), je 
Slovensko schopné zabezpečiť len 
niečo vyše 30 percent z aktuálnej 
spotreby. Podstatne horšie by to 
bolo za situácie, ak by sme uvažova-
li so zachovaním základného stáda. 
V takomto prípade podiel národnej 
produkcie na ročnej spotrebe tvorí 
takmer tvorí len  21 percent aktuál-
nej spotreby v danom roku. Rovnako 
dramatická, len s malými odchýlka-
mi, je potravinová bezpečnosť pri 
ostatných rozhodujúcich komoditách 
produkovaných slovenským poľno-
hospodárstvom.

■ ZA HRANICAMI  PREŽITIA
 Aký postoj zaujať k uvedeným 
číslam? Asi by bolo vhodné vrátiť sa 
k  v minulosti používanému pojmu 
„hospodárska sabotáž“. Obsahovo 
vystihuje to, čo zlatokopi pasovaní 
za reprezentantov tohto národa vy-
konali za judášsky groš v uplynulých 
desaťročiach pre zahraničných pes-
tovateľov a chovateľov na úkor eko-
nomickej prosperity, zamestnanosti 
a najmä bezpečnosti občanov Slo-
venskej republiky. Za zločin tohto 
charakteru bol kedysi aj primeraný 
trest. Je na obyvateľoch Slovenska, 
ako sa rozhodnú naložiť s pôvodca-
mi nielen tohto úpadku, ale rozvratu 
hospodárstva krajiny ako celku!
 Napriek nie práve optimistic-
kej reči čísel, vždy musia existovať 
východiská nielen z ekonomického, 
ale ako sa ľudstvo vo svojej histórii 
viackrát presvedčilo, aj morálne-
ho a politického marazmu. V tomto 
prípade je nevyhnutné, aby si Slo-
váci vynútili od politikov, ktorým 
v budúcnosti dajú opäť svoju dôveru, 
zmeny v dotačnej politike a podpor-

ných programoch rozvoja podnika-
nia. Zmeny, ktoré zabezpečia, aby 
prostriedky kumulované v rozpočte 
primárne z daní a odvodov sloven-

ských občanov boli prioritne určené 
na ich podporu. Aby sa minimálne 
50 percent uvedených prostried-
kov účelovo vyhradilo na podporu 
rozvoja poľnohospodárskej výroby, 
ktorá aj napriek v posledných ro-
koch zavádzaným moderným tech-
nológiám stále garantuje inú kvalitu 
zamestnanosti, ako napr. niektoré 
ázijské spoločnosti.

■ DOTAČNÉ ISTOTY
 Neobstojí argument o statuse 
poľnohospodárstva ako dinosaura 
v živote modernej spoločnosti. Je 
vari rutinná práca Slováka za vý-
robným pásom zahraničnej mon-
tážnej spoločnosti bez akejkoľvek 
vzdelávacej a výskumnej bázy 
na Slovensku pilierom znalost-
nej spoločnosti vyššej kvality ako 
zabezpečenie dostatku potravín 
z vlastných zdrojov?! Nie je, preto-
že na rozdiel od investície do poľ-
nohospodárstva je nákladnejšia na 
budovanie infraštruktúry za penia-
ze daňových poplatníkov, pretože 
nedokáže dať vzdelaním, vekom, 
pôvodom a inak znevýhodneným 
skupinám obyvateľstva prácu tam, 
kde žijú. Práca a možnosti zamest-
nania znamenajú zvyšovanie ich 
kúpyschopnosti, a tým ekonomický 
reštar t regiónu, vrátane tých obcí 
Slovenska, kam ešte desaťročia ni-
jaký investor nezavíta. 
 Dotácia do poľnohospodárstva 
neprináša nižší efekt ako podpora 
zahraničných investorov, pretože je 
pevne spojená s pôdou a nemôže 
byť využívaná na vydieranie, ako je 
to zvykom u zahraničných subjek-
tov typu mediálne známych strašia-
kov: ak opäť z našich daní nedôjde 
daňovým úľavám, k zvýšeniu pod-
pory, tak na Slovensku končíme a 
na dlažbe skončia stovky zamest-
nancov. Nájdeme si iných (úplat-
ných) polit ikov, ktorí predajú lac-
nejšiu pracovnú silu a z jej peňazí 
nám prispejú na motivačné stimuly.
 Dotácia do poľnohospodárstva 
je výhodnejšia aj preto, lebo prvo-
výroba na seba, na rozdiel od za-
hraničného investora, viaže ďalšie 
pracovné príležitosti v spracova-
teľskom priemysle a obchode. A na 
rozdiel od nevzhľadnej škatuľovej 
architektúry zahraničných investo-
rov poľnohospodárska výroba ne-
znehodnocuje, ale naopak kultivuje 
prostredie slovenského vidieka, 
ktorý by si mal zachovať svoju tvár 
pre ďalšie generácie. 
 Je výhodnejšia, lebo eliminuje 
zaoceánske stratégie „r iaditeľov 
zemegule“ uplatňujúcich stratégiu 
– „ak chceš ovládať ľudí kontro-
luj výrobu a distr ibúciu potravín“! 
Je prínosnejšia, lebo svojou exis-
tenciou a produkciou garantuje to 
najvzácnejšie – suverenitu, bez-
pečnosť a perspektívu zdravého, 
pracovitého a životaschopného ná-
roda.  

Tab. 3.  Spotreba vybraných dru-
hov potravín na 1 obyvateľa v kg

Autor je člen výboru
Národohospodárskeho odboru

Matice slovenskej

 Kto a akou mierou participoval 
na poškodení verejného záujmu, aká 
bola výška provízií za túto deštrukciu 
hospodárstva krajiny, sa dnes už asi 
nedozvieme. Podstatné je, že vinou 
politického a osobného prospechárs-
tva zainteresovaných Slovensko nie-
len stratilo možnosť etablovať sa 
ako konkurencieschopný partner na 
zahraničných trhoch, ale prišlo aj o 
schopnosť udržať si spoločensky 
akceptovateľnú mieru nezamestna-
nosti. Stalo sa krajinou, ktorá v roz-
hodujúcich segmentoch spotrebných 
tovarov vykazuje závislosť od exter-
ných dodávok porovnateľnú s krajina-
mi rovníkovej Afriky. 
 
■ ŠAFÁRENIE S PÔDOU
 Potravinová bezpečnosť štátu 
je podľa definície stav, keď sú výro-
ba, obchod, preprava a skladovanie 
potravín zabezpečené v druhoch a 
množstvách, ktoré garantujú plynulé 
zásobovanie obyvateľstva.  Vzhľa-
dom na tzv. reštrukturalizáciu prie-
myslu a na ďalšie zmeny v hospodár-
skej politike SR je na základe tejto 

definície zvlášť dôležité sústrediť po-
zornosť na spojenie „zabezpečená 
výroba“. Ak máme skúmať potenciál a 
kapacity výroby základných potravín 
pre výživu obyvateľstva Slovenskej 
republiky v prípade nie nereálneho 
zlyhania externých dodávok potravín 
v niektorej z vojnových, resp. nevoj-
nových krízových situácií, musíme 
vychádzať zo zásady, že potravinovú 
bezpečnosť  štátu tvorí zachovanie 
výrobných zdrojov a objemu výroby 
na úrovni okolo 90 percent predpo-
kladanej reálnej spotreby základných 
komodít domácej poľnohospodárskej 
produkcie.
 Skôr ako sa budeme zaoberať 
schopnosťami slovenského poľno-
hospodárstva  splniť tento kvantita-
tívny parameter, venujme pozornosť 
vývoju poľnohospodárskeho pôdne-

ho fondu, ktorého ukazovatele dosta-
točne vypovedajú o kritickej situácii 
v oblasti priamo sa podieľajúcej na 
produkčných schopnostiach nášho 
agrorezortu. 
 V čase, keď množstvo krajín vy-
užíva na produkciu potravín doslova 
každý centimeter poľnohospodárskej 
pôdy a prísne trestá jej predispono-
vanie na iné ako agrárne využitie, 
na Slovensku ubudlo v rokoch 2001 
– 2010, tak ako je zjavné z tabuľky č. 
1, až  270 876 hektárov trvalých tráv-
nych porastov a pasienkov Aj keď to 
nie je jediný faktor, ktorý podmieňuje 

Rok
Výmera pôdy 

- využitá 
poľnohosp. 
pôda (ha)

Výmera pôdy 
- orná pôda 

(ha)

Výmera 
pôdy - trvalé 
porasty (ha)

Výmera pôdy 
- trvalé lúky 
a pasienky 

(ha)

Využitá orná 
pôda - ladom 
ležiaca pôda 

(%)

2001 2 25 4 
801

1 409 
222 28 934 783 9 05 0,25

2010 1 921 
9 61

1 35 4 
436 22 092 513 029 2,51

 Pokles vý-
mery v ha

332 8 40   5 4 786 6  8 42 270 876 -

Nárast vý-
mery v %

- - - - 2,26

Rok Hovädzí dobytok 
spolu Ošípané spolu Hydina spolu

1970 1 330 091 2 106 575 13 196 302
1980 1 502 809 2 788 124 15 810 863
1990 1 563 070 2 520 524 16 477 763
2000 646 148 1 488 441 13 580 042
2010 467 125 687 260 12 991 916

Pokles stavu medzi 
rokom s najvyššou pro-
dukciou a r. 2010 v ks

1 095 945 1 833 264 3 485 847

Rok Mäso 
hovädzie Mäso bravčové Hydi-

na

Mlieko a 
mliečne 
výrobky 

spolu

Obilniny 
v hodno-
te zrna 
spolu

Zemiaky

1990 21,8 44,5 15,2 226,3 158,6 85,8
2000 9,1 33,1 17,1 160,2 132,7 68,1
2010 4,2 31,6 19,1 163,1 108,6 47,6

Rozdiel za 
sled. obdo-

bie v %
80,7 29,0 25,7 27,9 32,0 45,0
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detí z detských domovov, čo je podľa 
odborníka na drogovú problemati-
ku MUDr. Ľubomíra Okruhlicu jedna 
z najrizikovejších skupín mládeže. 
Samozrejme, že projekt Prečo som na 
svete rád/rada sa postupom času roz-
širuje aj na prevenciu nelátkových ná-
vykových chorôb, akými sú patologic-
ké hráčstvo či poruchy príjmu potravy 
čoraz častejšie u médiami zmanipulo-
vaných mladých dievčat. Jednoducho, 
nemôže nám byť jedno, ako vstupuje 
do života mladá generácia, a je dôle-
žité, že je to práve ona, ktorá dostáva 
šancu uvedomiť si svoje priority.

■ OCENENIE OD OSN
 Samozrejme že snaha organi-
začného tímu pôsobiaceho na pôde 
Národného osvetového centra a 
úspechy, ktoré sa spájajú s projektom 
Prečo som na svete rád/rada, neosta-
la bez povšimnutia domácich i zahra-
ničných subjektov. Medzi najvýznam-
nejšie ocenenia patrí Cena OSN, 
ktorú organizátori prevzali v roku 
1998. Nasledovala Cena podpredse-
du vlády SR či Cena Protidrogového 
fondu – Protidrogový čin roka. Je 
len logické, že záštitu nad projektom 
prevzali osobnosti, akými sú Sergei 
Ordzonikidze, generálny riaditeľ Úra-

dovne OSN v Ženeve, ale aj ministri 
kultúry SR naprieč politickým spek-
trom. Ostatne, v dnešnej, k umeniu 
občas málo žičlivej dobe je to nespor-
ne sympatické gesto. Je zbytočné 
si zakrývať oči pred tým, že oslabenie 
úlohy tradičnej rodiny, negatívny do-
sah globalizácie a najmä hmotný ne-
dostatok sú viac ako živnou pôdou pre 
závislosť v akejkoľvek forme. Stačí 
sa prejsť napríklad cez niektorú 
z rómskych osád na východnom 
Slovensku, aby mal človek možnosť 
vidieť často ešte školopovinné deti 
devastujúce si zdravie vdychovaním 
prchavých látok. O alkohole a cigare-
tách ani nevraviac. 

■ ZAPOJ SA AJ TY   
 Toto heslo razí Ingrid Hupková 
rok čo rok a doterajšie výsledky jej 
dávajú za pravdu v tom, že prvým kro-
kom ako sa vyhnúť fatálnemu upad-
nutiu do závislosti môže byť napríklad 
aj výtvarné umenie. Súťaž je neano-
nymná a súťažiť prostredníctvom svo-
jich výtvarných prác môžu dievčatá 
a chlapci vo veku od 14 do 18 rokov, 
žijúci na území Slovenskej republi-
ky. Kategórie sú nasledovné: maľba, 
kresba, grafika, počítačová grafika, 
návrh na plagát, pohľadnicu či tričko. 

 „História projektu sa začala 
v Bratislave v roku 1994, keď vznikla 
prvotná myšlienka cez výtvarné prá-
ce zapojiť mládež do uvedomenia si, 
aké nebezpečenstvá v sebe nesú ná-
vykové látky,“ povedala pre SNN pani 
Ingrid Hupková a dodala: „Tento rok 
vstupujeme do jubilejného 18. ročníka 
projektu, čo je u človeka vek plnole-
tosti. Preto nás osobitne teší, že zá-
ujem o našu súťaž každoročne prevy-
šuje predchádzajúci ročník projektu. 
Som skutočne zvedavá a v napätí, či 
sa to v tomto roku potvrdí.“

■ NIELEN MAĽBY
 Za osemnásť ročníkov  výtvar-
ného projektu Prečo som na svete 
rád/rada sa štetca, pasteliek, ceruz-
ky, ale aj klávesnice počítača chopilo 
vyše 19 tisíc slovenských i zahranič-
ných chlapcov a dievčat, aby vyjadrili 
prostredníctvom výtvarnej výpovede 
svoj postoj k drogám a závislostiam. 
Nejde tu však iba o ilegálne návykové 
látky, akými sú heroín či pervitín, ale 
aj o takzvané tolerované drogy, teda 
alkohol a tabak. V skratke sa dá pove-
dať, že leitmotívom celého projektu by 
mohli byť aj slová: Namaľuj svoje nie!  
A to nie je všetko. Do súťaže sa pra-
videlne zapája čoraz väčšie percento 

Marek DANKO – Repro archív

Protidrogová osveta má veľa podôb. Obyčajne si jej protagonisti kladú otázky komu a ako. Prax ukázala, že ide-
álnou cieľovou skupinou sú mladí ľudia v rozmedzí 14 až 18 rokov a najúspešnejšou formou je pretaviť posolstvo 
proti návykovým látkam do umenia. Práve toho sa chopila PhDr. Ingrid Hupková, generálna manažérka úspešného 
projektu Prečo som na svete rád/rada. Osemnásť rokov trvania úspešného celoslovenského výtvarného projektu, 
ktorý je ovenčený významnými medzinárodnými cenami, jej dáva za pravdu.

Na Slovensku sa začína bravčo-
vému v živom stave dariť čoraz bied-
nejšie.  Prasiatka sa z chlievikov jed-
noducho vytrácajú. Živočíšna výroba  
ľudovo povedané padá na hubu. 
Hľadáme východiská ako sa dostať 
z marazmu, lebo z nášho vyspelé-
ho potravinárskeho agrokomplexu 
zostala len druhá časť slova. Zvyčaj-
ne pomenúva stav, keď človek niečím 
trpí a má z toho fóbie. Ako však našim 
svinkám a ich chovateľom pomôcť? 
Naozaj neviem, nie som farmársky 
všeumelec,  jedno však viem presne. 
Keby si v našich prasačincoch chceli 
pomôcť tak, ako navrhujú holand-

skí vedci, tak je to cesta do pekla.
Odvtedy, ako som sa dozvedel, na 
čo holandskí vedátori prišli, napĺňa 
ma hrôzostrašná  vízia z francúzskej 
komédie Stehienko alebo krídelko. 
V tomto  filme Luis de Funès objaví 
príšernú fabriku na výrobu umelých 
potravín hnusného kapitalistu Trica-
tella, ktorý chce takto zničiť francúz-
ske gurmánstvo a ktorým sa zrejme 
spomínaní vedci  inšpirovali. Šupli 
do  bioreaktora pár svinských buniek 
a po čase sa v prístroji vraj objavil 
celý bravčový rezeň. Vedátori  dekla-
rovali, že ich viedol zámer odstrániť 
hlad vo svete. Dôležitá však bola na-

jmä snaha šetriť zdroje. Veľkovýroba 
mäsa je drahá ako šľak a zasviňuje 
nám matičku zem. Veľkosvinčíky 
produkujú strašne veľa metánu a na 
tvorbe skleníkových plynov sa majú 
podieľať skoro pätinou. 

Na druhej strane sa vedci prsia, 
že vychádzajú v ústrety vegetariá-
nom. Tí často neznášajú mäso na 
tanieri len preto, že ich porcii pred-
chádza smrť zvieraťa. Vedátori teda 
zachránili život prasaťu, no takáto  
zabíjačka je začiatkom konca kuchy-

ne našich materí a gurmánstva vô-
bec. Vlastne aj normálnosti ľudstva. 
Veď čo povedať na slová jedného 
z vedcov, ktorý sa chvastá, že môžu 
zobrať mäso z jedného zvieraťa a vy-
produkujú miliónkrát toľko mäsa. To, 
čo nedávno vytvorili v bioreaktore, 
údajne pripomína mokrú bravčovú 
panenku. Nemá však jej štruktúru. 
Prečo im to teda pripomínalo brav-
čovú panenku, to nechápem. Vedci 
nemali odvahu svoj výtvor ochutnať. 
Nepovedali, prečo si mokrú umelú 
flaksňu nedali do úst, ale hneď vy-
plodili vysvetlenie, že zatiaľ sa môžu 
výsledky ich práce používať do pár-

V í z i a  z  p e k l a  a l e b o  u m e l ý  r e z e ň
kov. V nich sa chumáče umelých 
mäsových buniek stratia najlepšie. 
Výborne! Nastúpili sme teda cestu 
k radostným zajtrajškom. Popri ge-
neticky upravovaných rastlinných po-
chúťkach, ako je sója, nám globálne 
potravinové reťazce onedlho začnú 
vnucovať humánne bravčové párky 
z bioreaktorov. Oj, radosť bude žiť! 
Na záver mi napadla prorocká otáz-
ka: Čo myslíte, ktorá z velikánskych 
svetových firiem rýchleho občerst-
venia skočí najskôr na nápad produ-
kovať umelé hamburgery?   Áno, sto 
bodov! Veď to nebolo až také ťažké 
uhádnuť.                       Milan ZEMO

Výtvarná súťaž Prečo som na svete rád/rada vstupuje do XVIII. ročníka

Bez zveličovania môžeme po-
vedať, že Slovensko patrí medzi 
ilustrátorské veľmoci. Najmä čo sa 
týka ilustrácií kníh pre deti a mlá-
dež, to platí takmer stopercentne. 

Nie nadarmo sa práve v Brati -
slave už tradične koná Bienále i lust-
rácií, na ktorom v roku 1967 získala 
Zlaté jabĺčko výtvarníčka a i lustrátor-
ka Viera Bombová. A zďaleka to ne-
bolo jej jediné ocenenie. Odborníci, 
milovníci dobrej knižnej i lustrácie, 
ale predovšetkým deti majú túto au-
torku v očiach a najmä v srdci, aj keď 
si možno nezapamätali jej meno.

Viera Bombová sa narodila 
v Buclovanoch pr i Bardejove. Po 
matur ite na bardejovskom gymná-
ziu študovala na VŠVU v Bratislave 
u profesorov Čemického, Matejku a 
Millyho. Napokon školu absolvova-

la na oddelení voľnej a i lustračnej 
graf iky u profesora Hložníka, čo jej 
zrejme dalo ten potrebný impulz na 
neskoršiu bohatú tvorbu. Okrem 
voľnej graf iky sa začala venovať aj 

i lustrátorskej tvorbe, pr ičom akosi 
samozrejme inklinovala k i lustráciám 
kníh pre deti a mládež. Ivkova biela 
mať od J. Bodeneka, Povesť o bie-
lych kameňoch z pera R. Jašíka či 
Žabiatko Ľ. Podjavorinskej. To je len 
zlomok z knižných t itulov, v ktorých 
zanechala svoju osobitú i lustrátorskú 
pečať. Viera Bombová je nositeľkou 
ceny Cypriána Majerníka, Ceny vyda-
vateľstva Mladé letá, ale napríklad aj 
Štátnej ceny SR. Významný autor a 
kr it ik l i teratúry pre deti Ondrej Sliac-
ky na tvorbu tejto autorky použil vý-
stižné označenie: „Zlatá pani sloven-
skej rozprávky“ a vedel prečo. Ťažko 
sa dá spočítať, v koľkých deťoch za-
žala plamienok citu pre krásno, záu-
jem o výtvarné umenie, lásku k slovu 
v podobe knihy.  V týchto dňoch sa 
Viera Bombová dožíva krásneho jubi-
lea 80 rokov. Nielen redakcia SNN jej 
srdečne blahoželá!                                     

(mab)

K r á ľ o v n á  d e t s k ý c h  s ŕ d c
Sú knihy, k toré potešia oko. 

Ďalšie nás poučia a iné nás zasa 
môžu  inšpirovať. Naprík lad vy-
brať sa na potulky Spišom, aby 
sme si over i l i ,  akými cestami a 
cest ičkami sa na Slovensku ube-
rala renesancia. Kniha z produk-
cie Vydavateľstva Matice sloven-
skej Spišské renesančné zvonice 
spĺňa všetky tr i  spomínané funk-
cie. Kvali tná t lač a bohatý obrazo-

vý mater iál u každého milovníka 
histór ie vyvolá prí jemné vzruše-
nie. Faktograf ická presnosť, ob-
javnosť a informačná nasýtenosť 
zasa rozširuje vedomost i č i tateľa. 
No a doslova žánrové fotograf ie 
malebných renesančných zvoníc 
z Kežmarku, Levoče, Matejoviec 
č i t rebárs zo Spišskej Soboty po-
mknú nejednu zvedavú č itateľskú 
dušu, aby sa iš la na spomínané 
miesta pozr ieť osobne. Renesan-

ciu si väčšinou spájame s Talian-
skom. Ostatne, v tejto kraj ine 
začala svoju víťaznú cestu po 
celej Európe. Stačí otvor iť knihu 
Michaely a Tomáša Haviarovcov 
a hneď vieme, že ani u nás, kon-
krétne na Spiši, sa nemáme za čo 
hanbiť. Pr i tom renesančné zvoni -
ce zďaleka nedosahujú parametre 
výstavných, svetských č i sakrál -
nych renesančných stavieb, k to -
rých sa na Slovensku t iež nájde 
požehnane. No na rozdiel od nich 
majú zvonice zvláštne, tajomné 
čaro. Dýcha z nich génius loci. 
Pr ipomienka viery a všetkého, čo 
s ňou počas uplynulých stáročí 
súviselo. Rozkvet, ale aj neskorší 
úpadok spišských miest a meste-
č iek, náboženské spory, úporná 
snaha ľudí skrášl iť si svoj ž ivotný 
pr iestor. Nie nadarmo sa často na 
spišských renesančných zvoni -
c iach, presnejšie na zvonoch, k to -
ré z nich oznamovali radosť i  ž iaľ, 
opakovali lat inské slová: O REX 
GLORIAM VENI CUM PACEA! 

Ó, kráľ slávy, príď v mier i!  
Nielen preto stojí táto kniha za to, 
aby ste ju zaradil i  do svojej kniž-
nice.

(tbh)

I n š p i r á c i e  h i s t ó r i o u
M. Haviarová – T. Haviar:  Spišské renesančné zvonice, VMS, 2011

„Za tie roky som mala možnosť pre-
svedčiť sa, že aj ostrieľaní výtvarní 
kritici ostali v úžase nad niektorými 
prácami,“ konštatovala generálna 
manažérka projektu Ingrid Hupková. 
Uzávierka súťaže Prečo som na sve-
te rád/rada je 7. mája 2012. Ďalšie 
podrobnosti sa záujemcovia môžu 

dozvedieť na webovej stránke www.
nocka.sk . Zostáva veriť, že na sláv-
nostnom vyhlásení výsledkov, ktoré 
sa uskutoční 5. júna na Západnej te-
rase Bratislavského hradu, sa objavia 
nové mladé výtvarné talenty. Sloven-
ské národné noviny určite pri tom ne-
budú chýbať.

K N I H A  T Ý Ž D Ň A
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Národný umelec v ozajstnom  zmysle slova
Ján ČOMAJ – snímky archív autora   

 Spomeniem len posledných pár liet 
z tých deväťdesiatich, ktoré si majster 
Bizmayer práve pripomína: nezabudnu-
teľná expozícia jeho fi gurálnej keramiky 
vo výstavných sieňach Slovenského ná-
rodného múzea v Bratislave, rozsiahla 
expozícia nášho  umelca v Paríži a iba 
prednedávnom skončená reprezenta-
tívna výstava  vo viedenskom Múzeu 
ľudového umenia, ktorá trvala vyše tri 
mesiace, aj s nepretržite premietaným 
fi lmom o jeho živote a diele, aj s len o 
čosi kratšou výstavou malokarpatských  
majstrov keramiky, na ktorej nemoh-
li chýbať ani Bizmayerove práce, a 
s nadväzujúcou výstavou S citom v ru-
kách  – prehliadkou najlepších džban-
kárskych, kachliarskych, fi gurálnych, 
dekoratívnych a špásovných diel súčas-
ných hrnčiarov Burgenlandu a Bratislav-
ského kraja. Pre niekoho by takáto vý-
stavná bilancia stačila na jeden tvorivý 
život – a my spomíname iba vrcholné 
prehliadky za posledných pár rokov.  
 Kto navštívil Južnú baštu historic-
kého opevnenia Modry –  Galériu Ignáca 
Bizmayera, kde na štyroch podložiach 
vystavujú časť jeho prác, dá mi za prav-
du: neuveriteľne masívne dielo človeka,  
v ktorom sa spojilo umelecké majstrov-
stvo s láskou k ľuďom a dokonalou zna-
losťou ich života, zvykov, krojov a krajiny. 

■ VEĽKONOČNÁ STENA
 Malý Nácko prišiel na svet v habán-
skej osade  Košolnej, dediny pri Trnave. 
Starší ľudia tu ešte hovorili po nemecky, 
ale už nežili v komúne ako voľakedy, 
svet sa po prvej svetovej vojne rýchlo 
menil a  zmeny postupne prišli aj do 
habánskych sídiel, kde sa staré zvyky 
tradovali najdlhšie – v Sobotišti či vo 
Veľkých Levároch. Čo sa však stále dr-
žalo pri živote,  bola neobyčajná dôsled-
nosť habánskych majstrov – mlynárov, 
kolárov, džbankárov, sedlárov, staviteľov 
veží a mostov, kožušníkov, tesárov... 
 Bizmayerovci boli tesármi,  kam len 
pamäť najstarších z rodu siahala. Tesá-
rom bol aj Náckov dedko, s ktorým malé 
chlapča strávilo najviac času, menovite 
v zime, keď dedo nešiel na nijakú stav-
bu, ale sedel doma. Kým sa dalo, širo-
kou sekerou otesával na dvore brvná na 
stavbu domov alebo obojručným nožom 
hrady na krovy a keď primrzlo, majstro-
val pri peci poriská na sekery, lopaty a 
krompáče, rúčky na nástroje, cifrované 
brány, vyrezávané štíty striech a  Nác-

kovi pre radosť hojdacieho koníka alebo  
kŕmidlo pre vtáčkov. Chlapča mu podalo 
raz pílku, raz rašpľu, šmirgeľ, dlátko, pá-
čilo sa mu to, ale nepobláznilo. V krvi sa 
mu už motal iný bacil: nevedel sa dočkať 
toho, kedy koníka pomaľuje. Raz babka 
vylíčila steny na hody a odbehla kamsi 
po zelinu, dedko chytro poznášal farbu 
a štetce, aby chlapec, kým sa starká 
vráti, namaľoval  na jednu holú stenu 
niečo pekné. Ľahko si predstaviť to hro-
mobitie, ktoré nastalo po babkinom ná-
vrate! Po chvíli sa však  babka s úľubou 
pozrela na stenu a vraví: „Ale veď je to 
pekné...!“
 To bol prvý rozhodujúci okamih.

■ OKAMIH DRUHÝ
 Zachovala sa jedna fotografi a 
z Náckových chlapčenských rokov, 
ledva čitateľná: vo dvore, kde Bizmaye-
rovci bývali,  každú sobotu popoludní, 
po robote, kopal s chlapmi z osady pán 
Langsfeld, profesor, výtvarník a veľký 
znalec habánskej keramiky. Na mieste 
niekdajšej šopy objavil niekoľko vrstiev 
nádherných farebných črepov – po-
škodených keramických výrobkov alebo 
len úlomkov, dokonca o kúsok ďalej, na 
mieste zboreného habánskeho domu, 
ktorý Turci vypálili, keď roku 1663 plie-
nili Košolnú,  aj tristoročné habánske 
keramické  kachle. Najusilovnejším 
pátračom po habánskych úlomkoch sa 
stal  vari štrnásťročný Nácko. Profesor 
modranskej keramickej školy Heřman 
Landsfeld vo svojich pamätiach takto 
spomína:
 „Raz aj pri kaplnke uprostred de-
diny rozoznal Nácin medzi kamením 
hlinenú formu na keramické fajky, na-
jmenej dvesto rokov starú. Dal som mu 
za to dve koruny. Bol veľmi šetrný. Za to, 
čo si u mňa zarobil, mu mamička kúpi-
la čapicu a látku na košele. Za pomoci 
detí z habánskeho dvora nazbieral aj  
vyše dvesto kusov  habánskej mozaiky. 
Roku 1936 som presadil, že sa začal 
u nás učiť. Keby nebol taký mladý, 
už po absolvovaní školy bol by sa stal 
v modranskej Majolike vedúcim maliar-
skej prevádzky. Po mojom odchode 
z Modry bolo radosť čítať jeho listy, 
v ktorých oznamoval, že kupuje odborné 
knihy, zbiera po dedinách staré výšivky, 
obrázky na skle, modeluje fi gúrky, od-
kresľuje si starú keramiku po chalupách, 
zbierkach a múzeách a chcel odo mňa, 
aby som mu zohnal reprodukcie obrazov 

nášho majstra Jožka Úprku. Iní moji vy-
učenci mi oznamovali, že Nácko má už 
z týchto vecí celé múzeum...“  Vtedy mal 
Ignác Bizmayer približne dvadsať rokov.

■ OKAMIH TRETÍ
 Na ten si majster  Bizmayer spomí-
na takto: „Bolo to práve v čase, keď som 
skončil školu, niekedy v roku 1939. Začal 
k nám do Majoliky chodievať mladý kato-
lícky kňaz Jozef Balušík z Papradna pri 
Považskej Bystrici. Bol to nevšedný zna-
lec ľudového umenia a sám sa pokúšal 
o fi gurálnu tvorbu v hline – k nám si nosil 
svoje dielka glazovať, maľovať a vypáliť. 
Keď zistil, že mu viem pomôcť i poradiť 
a že to robím rád, až do roku 1957, kým 
som sa neosamostatnil, chodil  už iba za 
mnou. Odmenil sa mi kráľovsky. Pocho-
dil so mnou jeho rodný kraj, povodil ma 
po Brvništi, Jasenovej, jednej i druhej 
Maríkovej, potom po Kysuciach, Považí, 
Liptove, Orave, Pohroní, keď sa už dalo, 
teda po vojne, aj po južnej Morave, Slo-
vácku, Valašsku. Naše výlety – to bola 
škola! Balušík bol zanietený i zasvätený, 
miloval aj poznal živú kultúru slovenské-
ho ľudu. Boli  sme pod Tatrami, šli sme 
z dediny do dediny a porovnávali, keď 
sme boli vo Važci, navštívili sme maliara 
Jana Hálu, v Demänovej Júliusa Kerna, 
v Banskej Štiavnici Jaroslava Augustu i 
Jozefa Kollára, začiatkom päťdesiatych 
rokov sa naším tematickým zdrojom sta-
la Orava , najmä Zázrivá a Suchá Hora, 
potom Liptov (Liptovská Lúžna, Liptov-
ská Osada, Liptovské Revúce, Liptovské 
Sliače), Spiš – menovite Štrba, Ždiar, 
Lendak, Torysky... Ohromila ma rozma-
nitosť umenia okolo Zvolena – na Detve, 
v Očovej. Dobrej Nive, aj  Horehronie 
s Polomkou, Závadkou, Heľpou, Šumia-
com, Pohorelou, oblasť Bielych Karpát, 
ktoré som mal na skok (Bošáca, Morav-
ské Lieskové, Zemianske Podhradie, 
Bzince pod Javorinou, Lubina, Myjava... 
A sústavne som si všímal folklór pod no-
som – v Malých Karpatoch a Trnavskej 
nížine, i na druhej strane kopcov v Ro-
hožníku, Kuchyni, Plaveckom Podhradí. 
Vďaka týmto cestám som poznal ozajst-
nú tvár slovenskej dediny, starodávne 
zvyky a kroje, ktoré sa po druhej sveto-
vej vojne rýchlo vytrácali. 
 Raz som takto stretol babku, mala 
krásny rubáš, konopný, nespraný, roky 
jej vydržal ako nový. Lebo rubáše sa ne-
nosili hocikedy, ani do kostola nie, len na 
tanec. Dal so sa s ňou do reči a poprosil 
ju, nech mi ho predá. Na záhyboch bol 
pekne bielym vyšitý, nevedel som od 
neho oči odtrhnúť. Babka to pobadala a 
zaspomínala si: „Jáj, mladý človek! Keď 
som si ja tento rubáš obliekla, každý 
chlap sa musel obzrieť. A ako som krá-
čala, rubáš rozprával: žitko, žitko, žitko! 
A teraz, keď ho dám na seba, už si len 
mrmle... oves, oves, oves!... 
 Patríme, žiaľ, k najchudobnejším 
národom Európy. Ale boli sme najbohat-
ší v pestrosti a fantázii ľudových ume-
leckých prejavov. Preto som si hovoril, 
reku, rob, čo ti sily stačia, zachyť, čo sa 
ešte zachytiť dá, lebo o pár rokov už ni-
kto nebude vedieť, aké bohatstvo sme tu 
mali!“
 Na to sa nedá nič inšie, len mĺkvo 
pritakať.

■ ZÁPLAVY HOSTÍ
 Kým správa múzeí a galérií ne-
vytvorila pre dielo Ignáca Bizmayera 
dôstojný stánok v bašte modranského 
opevnenia (najmä zásluhou veľkého 
obdivovateľa Bizmayerovho diela a vte-
dajšieho premiéra P. Colotku), návštevy 
u majstra nemali konca-kraja. Odnášali 
si to najmä dve ženy – matka a manžel-
ka. (Keďže Bizmayerovci majú dve dcé-
ry a kým boli mladé, žili všetci vedno, tak 
mal majster vôkol seba štyri ženy. Rád 
hovorieval: Viacej hviezd pokope – to 
je súhvezdie. A viacej žien – súženie.) 
Raz mal prísť k nim do Harmónie nad 
Modrou známy predstaviteľ jednej moc-
nosti. Dar, ktorý mu naša vláda pripravi-
la, Ignác Bizmayer mal už niekoľko dní 
hotový. Keď prišli k nim neznámi ľudia, 

domnieval sa, že si prišli overiť, či je dar 
naozaj hotový. Ale oni nie. Prehľadávali 
ich rozložitý dom na kopčeku od pivnice 
po komín. Majster im po chvíli už neve-
noval pozornosť, nech si v pokoji plnia 
svoju povinnosť. O chvíľu však začul  od 
cesty krik. Mama za bránou, zhrbená 
pod ťarchou raždia,  chce vojsť dnu a 
dvaja chlapi jej v tom bránia. Spustila na 
nich: „Pusťe ma, páni, ja tu bývam!“ A tí: 
„Mýlite sa, babka. Tu býva jeden ume-
lec, asi ste si splietli bránu...!“ Situácia 
sa rýchlo vyriešila. A kým hosť zavítal, 
mamka už dala drevo na poriadok a vy-
chystaná pripravila občerstvenie. Mladí 
muži len očami gúľali – nevedeli  v nej 
spoznať zhrbenú ženičku s nošou dreva. 
 Pamätnú knihu si majster „založil“ 
roku 1951. Prvý sa do nej podpísal rus-
ký spisovateľ a režisér Pjotr Pavlenko, 
autor svetoznámej fi lmovej epopeje Pád 
Berlína, potom je mien vyše tisíc, učiteľ 
Landsfeld, očarujúci kresliar  Kellenber-
ger, matissovský maliar tanečníc Eugen 
Nevan,  grafi k Štefan Cpin, sochárka 
Alina Ferdinandy, autor jeho prvej mo-
nografi e Rudolf Fabry i druhej – Adam 
Pranda, kamarát Jožko Baláž, turecký 
básnik Nazim Hikmet,  ruský dramatik 
Arbuzov, Brechtova manželka Helena 
Weiglová, herec Štefan Kvietik, čo mal 
chatu neďaleko, fotograf Bohuš Puskei-
ler, čo v šesťdesiatom ôsmom emigro-
val do Holandska, spisovateľ Ladislav 
Ťažký, oravská výtvarníčka Mária Med-
vecká, známy americký reportér Nino 
LoBello, John Hofer z Manitoby so sku-
pinou kanadských habánov, Peter Baine 
z New Yorku, Deane Leeová z Ohia, 
Vilo Schiffer zo Zvončína, čo po vojne 
emigroval do Paríža, aby sa po päťde-
siatich rokoch vrátil, a ešte tisíc podpi-
sov, pričom za mnohými podpismi je iba 
číslo, počet priateľov, ktorí podpísaného 
sprevádzajú..., a to nie je pamätná kniha 
z nejakej galérie, ale súkromná kronika 
návštev v jednom skromnom ateliéri.

■ LISTY OD Mr. LISACEKA 
 Majster Bizmayer sa vedľa dôstoj-
ného pána Balušíka vyškolil na skvelé-
ho znalca slovenského folklóru, najmä 
krojov a výšiviek. Akýmsi spôsobom to 
zistil jeden náš krajan z USA. Začiatkom 
marca 2002 poslal Joe Lisacek z Chica-
ga istej pani Jarke list, v ktorom ju pro-
sí, aby mu zadovážila niekoľko presne 
určených ľudovoumeleckých výrobkov 
a dodáva: „Mám 37 cm vysokého Ždi-
arčana od Ignáca Bizmayera. Rád by 
som od neho kúpil Drotára a Oberačku 
na rebriniaku. Tvoj Jožo.“ O štyri dni pri-
chádza z Ameriky ďalší list: „Čítal som 
v slovenských novinách, že Bizmayer 
okrem zvážania hrozna, starých babiek 
a drotára vytvoril aj fi gúry žien a mu-
žov v krojoch a že v Modre má galériu, 
v ktorej sú tri poschodia plné jeho sôch. 
Pozri sa na to. Možno ich budeš môcť 
kúpiť.“ A o pár týždňov už píše priamo 
I. Bizmayerovi: „Veľmi by ma potešili 
sošky: Jánošík (výška 34 cm), Mládenec 
z Lábu (25 cm), Detvan s fujarou (34 
cm), Kopáčka zemiakov zo Zliechova (25 
cm), Mladucha z Važca (25 cm), mláden-
ci vo sviatočnom kroji z Čáčova, Kosto-
lišťa a Lesnej (všetci 34 cm), mladá žena 
v slávnostnom kroji z Hornej Poruby, 
detto z Trakoviec, Veľkého Lomu a 
z Podkoníc (25 cm), nevesta z Dolného 
Srnia, s dlhou obdĺžnikovou šatkou pôl-
kou, s objemnými výšivkami a čipkami 
na oboch koncoch... (a ešte uvádza 

devätnásť takýchto presne špecifi kova-
ných plastík). Prosí o čo najrýchlejšie 
vybavenie, aby si tú krásu ešte mohol 
užiť, lebo už má osemdesiatdva rokov. 
Ako väčšina výtvarníkov ani Ignác Biz-
mayer nerád robí na objednávku. Dalo 
sa však takejto žiadosti nevyhovieť?  

■ ZBERATEĽSTVO AKO UMENIE
 Nebol by to ucelený obraz o národ-
nom umelcovi Ignácovi Bizmayerovi, ak 
by sme nespomenuli jeho zberateľskú 
vášeň, ktorá  vlastne tiež prerástla do 
umenia. Od svojich začiatkov. Veď už 
vtedy, keď chlapča medzi vykopávkami 
nachádzalo malé kužeľovité telieska 
s glazúrou, bol Ignác Bizayer zbera-
teľom. Po rokoch tie miniatúry zasadil do 
sadry – a bolo aj laikovi jasné, o čo išlo: 
v Košolnej pri Trnave vyrábali hrnčiari 
farebné keramické  častice do veľkých 
mozaík na priečeliach a v interiéroch 
palácov a mešít v Carihrade, dnešnom 
Istanbule, a iných metropolách moslim-
ského sveta pod osmanskou nadvládou. 
 V zberateľstve mal veľa priateľov, 
ale najvernejším druhom mu bol maliar 
Ernest Zmeták. Niekedy sa pretekali 
ako malé deti, inokedy si nezištne menili 
medzi sebou drobné obrázky i celé kusy 
nábytku. Ak chcel Zmeták čosi znevážiť 
– a pravidlo zhadzovania vecí je prvým 
zákonom vyjednávania ceny – používal 
na to slovo nulla, pričom zvlášť zdôraz-
nil to „l“, akoby ich tam boli aspoň štyri. 
A ak to chcel už úplne zopsuť, len opo-
vržlivo povedal „humus“. Raz mu Nácko 
Bizmayer takúto nullu lacno pustil, už 
z kamarátstva. Zmeták si dal ten obrá-
zok ešte v ten deň prerámovať – a ve-
čer už mu volal: „Nácko! Teraz by si to 
mal vidieť! Rozprávka! Čosi čarokrásne! 
Bizmayer  mal sto chutí sa ho spýtať, či 
má na mysli ten humus, ale nechcel ka-
marátovi pokaziť radosť.
 Najviac však Zmetáka v Bizmaye-
rovej zbierke obrazov dráždil Ligetiho 
olej Hortobánska pusta. Nakoniec Biz-
mayer podľahol – povedal, že ju Zme-
tákovi dá za jednu starú skriňu, ktorú 
maliar ani nepoužíval. „Ani nápad!“ za-
kričal Zmeták. „Už som ju daroval múzeu 
v Nových Zámkoch!“ Na druhý deň za-
stal v Harmónii nákladiak a chlapi vy-
nášali akýsi kredenc. Na ňom bol lístok: 
wTak si to ber! Dal som skriňu odniesť 
z múzea, človek im to dáva zadarmo a 
oni mi dodnes  nepodpísali ani len daro-
vaciu zmluvu!
 Stojí za zmienku, že  Zmeták daro-
val celú svoju zbierku rodnému mestu 
Nové Zámky. Treba povedať, že ani jed-
no okresné či krajské mesto na Sloven-
sku okrem Bratislavy nemá takú uce-
lenú kolekciu výtvarných diel. A nebolo 
to gesto starca, ktorý nemá dedičov. 
Ernest Zmeták mal vtedy päťdesiattri 
rokov. Zberatelia Bizmayerovho či Zme-
tákovho razenia vyznávajú totiž pravdu: 
Všetky tie veci máme len požičané. 
Starajme sa o ne poctivo. My odídeme, 
skvosty ostanú. 
ooo
 V Bizmayerovej zbierke habán-
skych keramických prác je najstaršie 
datovaný džbán z roku 1678. A na ňom 
napís: Volat irrevocabile tempus.  Letí 
ten neodvolateľný čas. Na tom nič ne-
zmeníme. Môžeme len popriať majstro-
vi Ignácovi dobré  zdravie, spokojnosť 
v rodine a radosť z detí a vnúčat. Jeden 
z nich už  hlinuje, na radosť celej rodiny 
a dedka predovšetkým!

 Sú miesta ,  z  k tor ých musíme odísť,  aby sme ich objavi l i . 
Ignác Bizmayer tento krok n ikdy nemusel  urobiť.  Vo svojom 
kra j i  poznával  ž ivot  v jeho p lnost i .   V kompozíc iách pretkaných 
chvej ivou fantáz iou sa vrac ia do sveta svoje j  mladost i ,  aby 
vzápät í  dokázal  narasta júcu si lu svojho osobi tého v ý t varného 
pre javu.

Prof.  Ľudoví t  Pet ránsk y
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V priestoroch Domu Matice slo-
venskej v Lučenci prebiehala 27. 3. 
až 4. 4. 2012 putovná výstava pod 
názvom Prečo som na svete rád. 
Podujatie na podporu práce s mlá-
dežou bolo zorganizované v spolu-
práci s Novohradským osvetovým 
strediskom v Lučenci. Projekt  v rám-
ci protidrogovej prevencie podpo-
ruje aj Ministerstvo kultúry SR a 
v tomto roku sa uskutočnil už 17. 
ročník tejto medzinárodnej súťaže 
výtvarných prác žiakov a študen-
tov z rôznych kútov sveta. Škála 
návštevníkov výstavy bola naozaj 
pestrá – od detí z blízkej maters-
kej škôlky cez žiakov, študentov a 
ich pedagógov až po dôchodcov. 
Sprievodným podujatím výstavy 
boli besedy žiakov a študentov 
lučenských škôl s pracovníkom 
Centra výchovnej a protidrogovej 
prevencie pánom Alexandrom Ha-
rišom.  Akcia každoročne púta čo-
raz väčšiu pozornosť verejnosti, a 
tak nezostáva nič iné, len už v tejto 
chvíli podporiť  študentov a žiakov 
z Lučenca a okolia, aby sa svojimi 
dielami tiež zapojili  do ďalšieho roč-
níka tejto výtvarnej súťaže. Mladým 
umelcom prajeme veľa úspechov!

Alena REZKOVÁ

Piate výročie založenia Filozofickej fakulty UPJŠ v Košiciach

Ján Gbúr je veľ kým priaznivcom Matice slovenskej 
Je málo dekanov na Slovensku, ktorí  úprimne dlhé roky pomáhajú našej najstaršej národnej, vedeckej a kultúrnej 

ustanovizni – Matici slovenskej. Jedným  s tých, ktorí to robia s veľkým matičným srdcom, je prof. Ján Gbúr. Tento 
literárny vedec a historik sa dlhé desiatky rokov profesionálne venuje literárnej tvorbe nášho  čestného predsedu MS  
a velikána slovenskej literatúry Pavla Országha Hviezdoslava.

v i .  A le  poďme ku k rátke j ,  a le  o to  
bohate j  h is tór i i  f i lozof icke j  faku l -
t y  UPJŠ,  k torá Koš ic iam  už d lhé 
desaťroč ia ve ľmi  chýbala.  Pre -
to   je j  z rod v  Koš ic iach pr iví ta la  
ce lá  akademická obec,  v rátane 
š tudentov,  ako so ľ. 

F i lozof ická faku l ta  Univer z i t y 
Pav la Jozefa Šafár ika v  Koš i -
c iach vznik la  1.  1.  20 07.  Od tohto 
č asu zaznamenala  v ýrazný kvan -
t i t a t ívny a kva l i t a t ívny rozvo j . 
Úspešne sa vč len i la  do náročné -
ho v ysokoško lského pros t red ia 

Veľmi  úzko,  d lhé desaťroč ia 
spo lupracu je s  vedeckým ta jom-
níkom MS Imr ichom Sedlákom. 
Môžeme spomenúť  a j  jeho pr í -
nos do Dejín  s lovenske j  l i te ra -
túr y,  k tore j  bo l  spo luautorom 
s mnohými  kapac i tami  v  MS, 
k tor í   dva d ie ly  tohto skve lého 
l i terárneho skvostu spracoval i . 
D lhé roky prav ide lne navštevu je 
s  mat ičnými  pracovníkmi  gymná-
z iá  a  s t redné a zák ladné ško ly, 
kde v  rámc i  s lávnostných akadé -
mií  hovor í  o  P.  O.  Hv iezdos lavo -

na S lovensku a v  zahran ič í ,  pr i -
čom v  samotnom akademickom 
prost redí  UPJŠ s i  získa la  rešpek t 
na jmä v ýs ledkami  v  pub l ikačnej 
č innost i ,  vzde lávacími  ak t iv i tami , 
pren ikaním do medz inárodného 
akademického pros t red ia,  po -
sky tovaním s luž ieb vere jnost i  a 
spo luprácou s  vere jnými  a ku l túr-
nymi  inš t i túc iami  v  Koš ic iach a 
v  ich š i rokom oko lí . 

Za tento k rátky č as vzn ik lo 
na faku l te  12 kated ier,  z  k tor ých 
podstatná č asť  má ve ľmi  dobré 

personálne obsadenie,  os tatné 
pracov iská postupne budujú  svo -
ju  personálnu š t ruk túru.  Na fa -
ku l te  pracu je  kva l i f ikovaný zbor 
pedagógov,  z  k tor ých 16 je  v  po -
zíc i i  un iver z i tného profesora,  6 
v  postavení  mimor iadneho profe -
sora,  21 v  postavení  docenta,  48 
v  postavení  odborného as is tenta 
a 18 v  postavení  as is tenta. 

Akademická rank ingová a ra -
t ingová agentúra (ARR A) in fo r-
movala 30.  11.  2011 š i rokú ve -
re jnosť  o v ýs ledkoch s iedmeho 
rank ingu s lovenských v ysokých 
škô l .  F i lozof ická faku l ta  UPJŠ 
bo la  agentúrou hodnotená pr v ý-
k rát  preto,  že vzn ik la  len v  roku 
20 07.  Výs ledok hodnoten ia je  pre 
faku l tu  ve ľmi  pr iazn iv ý,  pre tože 
medzi  ôsmimi  f i lozof ickými  fa -
ku l tami  a jednou humani tno -pr í -
rodovednou faku l tou sa umiestn i -
la  na pr vom mieste.

Frant išek MRVA

Vranovčan ia  na  toh to  významného  de ja te ľa  nezabud l i

Odhalili pamätnú tabuľu Alexandrovi Máčajovi
V roku 2012 uplynulo 290 rokov od úmrtia Alexandra Máčaja, významného slovenského buditeľa, ktorý na 

začiatku svojej kňazskej cesty pôsobil v rokoch 1691 až 1693 aj vo Vranove nad Topľou. Kazateľ a náboženský 
spisovateľ Alexander Máčaj (1664  – 1722) sa narodil roku v 1664 v Kosihovciach, dnes okres Veľký Krtíš.

nej t lačiarni, vedenej Frederikom 
Gallom, vydal zbierku kázní Panes 
primitiarum aneb Chleby prvotjn, 
lačnegyjcym Slova Božího dušem 
v kultúrnej západoslovenčine. Jej 
význam spočíva v tom, že je to 
prvá tlačená zbierka kázní napísa-
ná v domácej reči, teda v kultúrnej 
západoslovenčine, ktorá sa stala 
základom prvej spisovnej sloven-
činy,  neskôr uzákonenej Antonom 
Bernolákom. V latinskom úvode 
zbierky uvádza: „Tých veľmi mno-
hých, ktorí sa budú čudovať, že toto 
dielo vydávam vo svojej domácej 
slovenskej reči, teda nezvyčajnou 
tlačou, ľahko o svojej veci presved-
čím. Z jednej strany totiž pohýna ma 
k takému vydaniu to, že nezriedka 
som počul rozhovory mnohých, naj-
viac mladých kazateľov, ktorí sa 
žalovali ako iné národy, menovite 
Maďari, Nemci, Chorváti, Česi, Po-
liaci, Moravania a iní, majú rozličné 
kazateľské knihy na vhodnú pomoc 
svojich mladých rečníkov, jediný 

Do noviciátu vstúpil ako osemná-
sťročný, rehoľný sľub zložil v roku 
1683 a ďalší rok pokračoval v post-
noviciátnej formácii. Po jej ukončení 
v roku 1684 nastúpil na šesťročné f i-
lozof icko-teologické štúdium v chor-
vátskej Lepoglave, ktoré ukončil 
v roku 1690. Kňazskú vysviacku 
prijal v roku 1690. V matričných  
knihách krstov pavlínskej farnosti 
vo Vranove nad Topľou sa pod dá-
tumom 3. 2. 1691  prvýkrát spomína 
Alexander Máčaj ako sprostred-
kovateľ krstu, poslednýkrát je za-
znamenaný 7. 7. 1693. Vranovská 
farnosť Pavlínov bola prvou zastáv-
kou jeho kňazskej a kazateľskej 
práce, k torá tr vala 27 rokov. Ne-
skôr pôsobil v obci Mar ianka, kde 
31. januára 1722 vo veku 58 rokov 
zomrel.  

Len málokto vie, že Alexander 
Máčaj sa zapísal do slovenskej 
histórie mimoriadne prelomovo. 
Sedemdesiat rokov pred Antonom 
Bernolákom v trnavskej Univerzit-

národ slovenský že nemá vydanej 
vo svojej vlastnej domácej reči ani 
jednej.“

Vranovčania na tohto významné-
ho dejateľa nezabudli. Na základe 
iniciatívy rímskokatolíckej farnosti 
Narodenia Panny Márie vo Vra-

nove nad Topľou bola s f inančnou 
pomocou, odsúhlasenou mestským 
zastupiteľstvom mesta Vranov nad 
Topľou, odhalená Alexandrovi Má-
čajovi pamätná tabuľa. Dňa 31. 
januára 2012 za prítomnosti zá-
stupcov cirkví, mesta, kultúrnych 
organizácií, medzi ktorými nechý-
balo ani Oblastné pracovisko MS 
vo Vranove nad Topľou a matičiar i, 
sa uskutočnila slávnosť odhale-
nia spomínanej pamätnej tabule. 
Neskôr Oblastné pracovisko MS 
pripravilo na matičnom stretnutí 
krátku prednášku s pr iblížením jeho 
života a diela.

Miroslav GEŠPER

Výstava v Lučenci

Sme s vami už 12 rokov
www.extraplus.sk

Zuzana Lileová
editorka Extra plus

Pavol Kapusta
čitateľ Extra plus

Minulý rok sme v MO MS vo Zvo-
lene úspešne ukončili zber šatstva 
pre núdznych, ktoré odovzdávame 
do charity MARTA, n. o., vo Zvolene. 
V priebehu predchádzajúceho roka 
sme vyzbierali viac ako 150 kg šatstva, 
jeden farebný televízor a DVD prehrá-
vač. Keďže táto činnosť sa stretla s po-
zitívnym ohlasom u našich členov a aj 
sympatizantov Matice slovenskej, roz-
hodli sme sa pokračovať v nej aj tento 
rok. Začiatkom februára sme ukončili 
prvý zber šatstva a v apríli bude vrcho-
liť druhý zber. Počas roka sa chystáme 
uskutočniť  5 až 7 zbierok. Do zbierky 
sa postupne pridávajú matičiari z MO 
MS vo Zvolene, ale aj priaznivci MS.  
V charite MARTA sme našli spriaznenú 
dušu v osobe sestry Patrície, ktorá 
nám veľmi pomáha. Radi by sme vy-
zvali aj ďalšie MO na Slovensku, aby 
sa venovali charitatívnej činnosti a ne-
zabúdali na núdznych medzi nami.

 Branislav HUSÁR 

Matičiari pomáhajú

R -  2012017
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Marián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

O odvahe a cti
Naďalej sa 

stretávam aj 
s otázkou, načo 
je Matica v tre-
ťom tisícročí, 
alebo v mier-
nejšej podobe – 
či nestačí, aby 
bola spolkom bez nárokov na 
štátny rozpočet. Na také otázky 
zvyknem odpovedať, že Maticu 
potrebujeme aj preto, aby mla-
dí dvadsaťroční Šamorínčania 
nemuseli chodiť do ambulancií 
s mamami ako s tlmočníčkami. 
Nech počúva Európa i pán Bu-
gár: keďže u nás sa mladí Ma-
ďari po slovensky nemusia učiť, 
nedokážu po slovensky ani len 
povedať, čo ich bolí. 

Uvedené pochybnosti o Ma-
tici svedčia o tom, že ešte stá-
le to nerobíme dobre, alebo už 
hej? Pokiaľ ide o očisťovanie 
Matice, o riešenie majetkových 
káuz, ale aj pokiaľ ide o iné for-
my práce, o nové myšlienky i 
ľudí. Zisťujeme, že málokto je 
odhodlaný zmeniť sám seba, 
robiť tak, aby po ňom niečo 
ostalo. Nielen omrvinky v koši 
po skončení pracovného času 
či kávová usadenina na dne 
šálky. Ale aj čin, na ktorý sa ne-
zabúda – napríklad súsošie sv. 
Cyrila, Metoda a Gorazda v Bra-
tislave či busta Karola Duchoňa 
v Galante. Ale aj akcie, na ktoré 
sa nezabúda v našich mestách 
a obciach, aj v našom hlavnom 
meste. Aj pripomienka slávnych 
dní z našej minulosti, kriesenie 
slovenčiny Konštantínom, Ber-
nolákom, Štúrom, čo všetko sa 
prelína s naším zázračným De-
vínom. Božskou perlou Sloven-
ska. V týždni, ktorý je za nami, 
nanovo sme obhajovali Štúra 
pred „okrášľovačmi“, pripomí-
nali sme si velikánov, aj Adama 
Františka Kollára, ktorý by si 
teda naozaj zaslúžil stáť po-
vedľa Márie Terézie ako jeden 
z jej najväčších poradcov a zá-
roveň Slovák z Terchovej!

My matičiari mali by sme 
robiť to, čo nám zveril štát 
zákonom. A robiť to vážne a 
svedomite: pestovať vlaste-
nectvo, podporovať slovenskú 
štátnosť, byť príkladom mla-
dým. Aby sme mohli nahrádzať 
všetko, čo u nás nikto iný ne-
robí, musíme však byť odvážni 
a čestní. A maličkosť: nekopať 
hroby sami sebe!

O Č A M I  M A T I C E

■ BESEDY V GALANTE
Dom Matice slovenskej v Galante pri-
vítal v rámci Mesiaca knihy zaujímavé 
osobnosti nášho literárneho života a 
s nimi aj množstvo detí a študentov. 
Dňa 22. marca k nám zavítala Zora La-
zarová, ktorá priblížila žiakom základ-
ných škôl Gejzu Dusíka a žiakom ZŠ 
Horné Saliby obdobie kráľa Svätopluka 
a Veľkej Moravy. Keďže sa tejto téme 
venuje viac ako 20 rokov, zozbierala 
a chronologicky usporiadala preklady 
z kroník okolitých štátov, ktoré sa za-
chovali, vytvorila faktami doložený ob-
raz starých Slovákov z tohto obdobia. 
Pekne spracovaná prednáška premie-
taná cez meotar na plátno zanechala 
v žiakoch aj v pedagógoch jasnú pred-
stavu o Veľkomoravskej ríši. Ďalšie 
dve stretnutia sa uskutočnili 27. marca 
s autorom Romanom Bratom. Postup-
ne predstavil deťom svoju tvorbu. Aj 
keď sa doba mení, pre deti je stále 
zážitkom stretnúť niekoho, kto píše 
knihy. S obdivom sa o spisovateľovi 
vyjadrovali, že je prirodzený a skrom-
ný. Na záver 29. marca prišla do Domu 
MS spisovateľka Paula Sabolová so 
svojimi knihami – Blcha v cirkuse a Vr-
kôčkine tajné objavy, ktoré sú určené 
hlavne najmenším školákom. Stretnu-
tie jednoznačne splnilo svoj cieľ a pre 
žiakov bolo prínosným obohatením. 
Spolu so spisovateľkou prišli aj pracov-
níčky vydavateľstva Mladé letá, ktoré 
predávali detské knihy za výhodnú 
cenu. Záleží nám na tom, aby sa deti 
stretávali so zaujímavými osobnosťami 
nášho literárneho života, aby sme ich 
aj takto podporili pri výbere kníh slo-
venských autorov. Besedy si celkovo 
vypočulo asi 500 detí a my veríme, že 
ich to ovplyvní a nasmeruje aj do ďal-
šieho života.

Zlatica LEHOTSKÁ

■ JARNÁ TVORIVÁ DIELŇA
Už celý týždeň boli deti plné očakáva-
nia Veľkej noci. Nebolo to inak ani v Ma-
terskej škole Alexyho v Nitre, pre ktorú 
Dom Matice slovenskej v Nitre v spolu-
práci s učiteľkami Vierkou Dojčanovou 
a Stankou Majcherovou pripravili jarnú 
tvorivú dielňu. Porozprávať sa, odhaliť 

hlbší zmysel vecí vôkol nás, počúvať 
ostatných a odpovedať na ich otázky či 
nepočujúce výkriky, to sa dnes akosi 
čoraz viac z našich životov vytráca. 
Preto sme využili priestor, keď deťom 
možno vysvetliť, čo sa teraz odohrá-
va všade navôkol. Táto predškolská 
trieda už mala možnosť absolvovať 
našu prednášku na vysvetlenie význa-
mu pojmov zvyk a tradícia. Plynulým 
nadviazaním sme ich teraz obozná-
mili s pojmom Matica slovenská. Deti 
poznávali na projekcii hranice svojho 
štátu, základné symboly, vývoj písma 
a celú mozaiku jednotlivých hmotných 
i nehmotných kultúrnych hodnôt, ktoré 
treba chrániť a zachovávať pre ďalšie 
generácie. V rozprávaní, do ktorého 
sa deti s radosťou zapájali, sme sa do-
stali k práve aktuálnemu Veľkému týž-
dňu. Názvy dní im už boli známe, ale 
vysvetlili sme si predovšetkým aj ich 
hlbší význam. Deti si napokon vyrobili 
veľkonočné pozdravy, ktoré darovali 
svojim rodičom, a nám do Domu Ma-
tice slovenskej v Nitre priniesli i touto 
formou voňavú a farebnú jar. 

Veronika BILICOVÁ

■ KOLOVRÁTOK  2012 – VEĽKÁ NOC IDE... 
Aj tento rok sa roztočil čarovný Ko-
lovrátok – folklórny festival detí ma-
terských škôl, plný detských piesní, 
rýmovačiek a tancov. V koncertnej 
sále Konzervatória v Žiline sa 29. 
marca 2012 uskutočnila slávnostná 
prehliadka regionálnej výchovy v MŠ 
s názvom Veľká noc ide... Projekt 
Kolovrátok zastrešuje Dom Matice 
slovenskej v Žiline a Sekcia regio-
nálnej výchovy Spoločnosti pre pred-
školskú výchovu – región Žilina. Deti 
a učiteľky z materských škôl zo Žiliny 
a z blízkeho okolia pripravili krásne 
pásma plné slovenských tradícií. Na 
úvod Branislav Kohút, riaditeľ D MS 
v Žiline, privítal účinkujúcich a pozva-
ných hostí a v krátkosti pripomenul 
už sedemročnú históriu tohto jedi-
nečného podujatia. Hosťom tohtoroč-
ného programu boli dievčatá z DFS 
Hájovček zo Strečna, ktoré pred-
viedli jarné chorovody. Potom škria-
tok Kolovrátok a gazdiná  postupne 

zavolali na scénu deti z materských 
škôl. Po bohatom programe nakoniec 
všetci spoločnou piesňou otvorili 
Zlatú jarnú bránu a privolali jar. Na 
záver Branislav Kohút poďakoval uči-
teľkám a spoluorganizátorom  ÚŽS a 
Živene, Matici slovenskej a vedúcej 
SRV SPV  Ivane Holešovej, koordi-
nátorke projektu Zuzane Miškovskej, 
škriatkovi Kolovrátkovi v podaní Ele-
ny Schmutzovej, ktorá program zo-
stavila, a hudobníkom za ich obetavú 
prácu vychádzajúcu z lásky k deťom 
a našim ľudovým tradíciám.

Elena SCHMUTZOVÁ

■ PRIPOMENULI SI CHALUPKU
Spomienkový večer Sama Chalupku 
sa uskutočnil v Dome Matice sloven-
skej v Liptovskom Mikuláši pri príle-
žitosti jeho 200. výročia narodenia. 
Samo Chalupka – významný sloven-
ský romantik, zhodnotenie diela – tak 
znel názov prednášky, ktorá v ten ve-
čer odznela. Autorom bol Pavol Pare-
nička, riaditeľ Národného biografické-
ho ústavu Slovenskej národnej knižni-
ce v  Mar tine. Žiaľ, docent Parenička 
sa nemohol na spomienkovom večeri 
zúčastniť, preto jeho prednášku pre-
zentovala Mgr. Marcela Ferianče-
ková, riaditeľka Liptovskej knižnice 
G. F. Belopotockého v Liptovskom 
Mikuláši. Prednáška zachytávala celý 
prierez života Sama Chalupku. Medzi 
prítomnými poslucháčmi neboli len 
matičiari, ale aj predstavitelia mesta 
Liptovský Mikuláš i široká verejnosť. 
Druhá časť popoludnia, venované-
ho Samovi Chalupkovi, pozostávala 
z hudobno-slovného pásma. V ňom 
odzneli faktografické údaje, ale aj 
básne Sama Chalupku. Tie interpreto-
vali Zdenka Matejková a Milan Strom-
ko, o sprievodné slovo sa postaral 
Peter Vrlík. Hudobný sprievod zahral 
klavirista Patrik Kročan, striedavo so 
spevom Miška Stromku. Popoludnie 
venované Samovi Chalupkovi pri-
pravila Matičná divadelná ochotníc-
ka scéna – poetický súbor spoločne 
s Historickým klubom pri MO MS a 
Domom Matice slovenskej v Liptov-
skom Mikuláši.

Od našich matičných prispievateľov z celého Slovenska
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V priestoroch Senior domu 
Mestskej časti Košice-Sever zor-
ganizovali v sobotu 17. marca 2012 
Únia žien Slovenska, krajská orga-
nizácia Košice a Dom Matice slo-
venskej v Košiciach krajské kolo  
45. ročníka festivalu v umeleckom 
prednese žien Vansovej Lomnička. 

Podujatie sa nieslo v priateľskom 
a príjemnom duchu, ktorý podporilo 
pekné prostredie s pohostinnosťou 
pracovníkov Senior domu a krásne 
slnečné počasie. V súťažnej časti  
programu sa predstavilo desať reci-
tátoriek vo veku od 15 do 73 rokov. 
Porota zostavená z radov košických 
odborníkov – Mgr. Eva Grohová (pe-
dagogička dramatického odboru ZUŠ 
na Bernolákovej a členka poradného 
zboru pre detský a umelecký prednes 
pri NOC Bratislava), Mgr. Ľuboslava 
Bozogáňová (pedagogička, lektorka 
a členka poradného zboru pre ume-
lecký prednes pri D MS v Košiciach) 
a Ing. Branislav Fričovský (vysoko-
školský učiteľ a člen poradného zbo-
ru pre umelecký prednes pri D MS 
v Košiciach) – konštatovala veľmi 
dobrú úroveň interpretovaných textov 
nielen u skúsených recitátoriek, ale aj 
u mladšej, nastupujúcej generácie. 

Prvé miesto s postupom do celo-
slovenského fi nále za prednes poézie 
v 1. kategórii (od 18 do 25 rokov) zís-
kala Michalovčanka Alžbeta Borková 
s básňou Spievam o spievaní od Lýdie 
Vadkerti-Gavorníkovej, v druhej kate-
górii (od 25 do 40 rokov) Slávka Mac-
ková s básňou Balada o klamných ru-
žiach Maše Haľamovej a prvé miesto 
v tretej kategórii (nad 40 rokov) udelila 
porota Ľudmile Hrušovskej z Hariho-
viec za prednes básne Milana Rúfusa 
Pecko sprostáčik.

V umeleckej próze udelila odborná 
porota do celoslovenského kola dve 
prvé nominácie,   pričom obidve získa-
li domáce recitátorky. Alžbeta Miková 
za ukážku Milí nevítaní hostia z knihy 
Zostane to v rodine Epraima Kishona 
v prvej kategórii,  v druhej kategó-
rii  Lýdii Pirickej zo Šace s ukážkou 
z knihy Svitanie nad púšťou od Waris 
Dirieovej.  

Druhá časť programu bola veno-
vaná spomienke na Teréziu Vansovú 
(155. výročie narodenia), spisovateľ-
ku, redaktorku, zberateľku, priekop-
níčku slovenského emancipačného 
hnutia, ktorá sa usilovala o oslobode-
nie a kultúrne povznesenie slovenskej 
ženy. Od roku 1967 sa uskutočňuje 
celoslovenský festival umeleckého 
prednesu žien pod názvom Vansovej 
Lomnička ako jedinečné umelecké 
podujatie roka. Záverečné slová orga-
nizátorov patrili poďakovaniu všetkým 
recitátorkám i hosťom, ktorí si našli 
voľný čas a prišli sa započúvať do krá-
sy umeleckého slova. Bodku za celým 
programom krajskej súťaže 45. ročníka 
celoslovenského festivalu v umelec-
kom prednese žien Vansovej Lomnička 
urobila Mária Huštatýová z KO ÚŽS 
Košice citátom Terézie Vansovej: „Keď 
nepostavíme naše vedomosti do služ-
by lásky, neuplatníme ich  snahe konať 
dobro pre iných, tak všetka tá múdrosť 
nemá ceny. ”

Dom Matice slovenskej v Košiciach, 
zastúpený riaditeľkou Helenou Zolovčí-
kovou, okrem spoluorganizovania pod-
ujatia venoval všetkým zúčastneným 
recitátorkám knižnú odmenu.

(red)

Vansovej Lomnička
v Košiciach

Zahrievacie kolo
Ak zistíte u raneného známky ži-
vota, čo urobíte?
a)Vezmem nohy na plecia (1 b.)
b)Nem beszélni szlovákul (10 b.)
c)Neodpoviem, mám sanitárny deň 
(100 b.)
d)No čo asi, veď je to jasné ako 
facka (1000 b.)
Vyhodnotenie:
0 bodov: Rozmýšľate logicky.
Menej ako 0 bodov: Rozmýšľate 
urologicky.

Výkrik v Brezne
– Máme demokraciu, tak držte 
huby!

Inovované úslovie
Kto šetrí, má vetry. Kto vetrí, má za 
tr i.

Všimli sme si
Byrokrati sa zásadne rozmnožujú 
úradným stykom.

V turč ianskom kníhkupect ve 
Mar t inus
– Od Švejka nič nemáte?

Epigram národnostný a. h.
Menšina väčšinou
chce sa stať väčšinou.

Jozef Bily

Hádanica z Východnej
Drží sa to za ucho a robí hav-hav, 
čo je to?
Pes s mobilom.

Inzer tné okienko
Talentovaný akademický machliar a 
natierač Gejza Primalex týmto dô-

razne protestuje voči neprajníkom, 
ktorí jeho manželke píšu, telefonu-
jú, mejlujú a faxujú, že sa pr i práci 
obzerá za každou štetkou.

Pukanec (alebo Sabinov)
Šišvor sa v krčme chváli pred ka-
marátmi:
– To by ste neveril i, náš Robko má 
len tr ištvr te roka, ale keď ma vidí, 
tak kričí: Otec!
– Nič si z toho nerob, Šaňo. Taký 
špunt ešte nevie, čo hovorí.

Definícia z Gerlachovského štítu
Jubileum – to je vtedy, keď je okolo 
teba plno kvetov a ty si ešte nažive.

Bodka za správami
Aj keby ako bolo, nejako už len 
bude.

L e c h a N o v i n Y  15 / 2 0 1 2
Ročné predplatné 26 € 

Polročné predplatné 13 € 
Štvrťročné predplatné 6,50 €
Cena jedného výtlačku bude 

0,50 €, cena výtlačku 
v prípade dvojčísla 1 €.  

Slovenské národné noviny si 
môžete objednať 

aj na tel. čísle 043 / 4012 837
a na adrese 

snnredakcia@matica.sk

V SNN 16 
si prečítate: 

- Rozhovor s predsedom NR SR 
Pavlom Paškom

- Črtu o Jankovi Kráľovi
- Nebezpečenstvo exekúciií

- Ako sa vyvíja situácia v SNS
- Reportáž o ženách z Novohradu

Predplatné na rok 2012


